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O nacemento dunha nova publi-
cación sempre é motivo de satis-
facción porque multiplica as po-
sibilidades de coñecemento da 
sociedade. E a alegría é maior ao 
tratarse dunha revista con vocación 
de servizo público, de inquedanza 
por  proporcionar información com-
pleta, fundamentada e clara sobre o 
uso e xestión dos recursos da Unión 
Europea dentro dos proxectos que 
se desenvolven na nosa comunida-
de autónoma. 

Para a cidadanía de Galicia, Euro-
pa é sinónimo de paz, democracia, 
solidariedade, cohesión territorial 
e social, respecto á diversidade 
lingüística e cultural, calidade de 
vida, desenvolvemento económico 
compatible co benestar social e 
coa protección ambiental. A Unión 
Europea erixiuse, dende o mesmo 
nacemento dos fondos europeos, 
en firme baluarte da construción de 
sociedades que progresan e avan-
zan cara ao futuro, tendo sempre 
presente a mellor herdanza para as 
xeracións vindeiras.

Os fondos europeos e a súa xestión 
transparente permitíronlle a Galicia 
dar o salto máis importante cara á 
converxencia con Europa e mudar o 
escenario e as condicións de vida 
de todos os galegos e galegas. So-
mos, sen dúbida ningunha, unha 
das rexións europeas que nos últi-
mos tempos reorientou con maior 
nitidez o uso dos fondos comuni-
tarios cara a sectores estratéxicos 
que modifiquen a capacidade pro-
dutiva da nosa economía, creou 
máis e mellor emprego e é máis 
competitiva. Damos, deste xeito, 
cumprimento a obxectivos da Axen-
da de Lisboa, como o fomento da 
sociedade do coñecemento, que 

nos amarran a sólidos alicerces en 
escenarios turbulentos, como o da 
actual conxuntura financeira inter-
nacional. 

O papel das rexións no proceso de 
consolidación da Unión Europea 
resulta  vital. Somos os responsa-
bles últimos da aplicación da nor-
mativa que emana de Bruxelas. 
Proporcionarlle toda a formación 
e a información necesaria á socie-
dade galega sobre estes asuntos 
é esencial porque, ademais de ver 
os resultados, cómpre ter as claves 
para comprendelos. Estou seguro 
de que, neste primeiro número e 
nos que seguirán, este propósito 
se verá cumprido. Por iso saúdo 
con agradecemento a iniciativa dos 
seus promotores e desexo para Ul-
treia unha proveitosa traxectoria.

Emilio Pérez Touriño, presidente da 
Xunta de Galicia
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A incorporación de España á Unión Europea abriu hai 
23 anos un escenario de prosperidade que parte da 
solidariedade para lograr unha cohesión baseada no 
desenvolvemento económico e social, na moderniza-
ción. Trátase dun inxente esforzo que moitas veces 
semella pasar desapercibido para a opinión públi-
ca. Por iso Ultreia nace como unha revista de polí-
tica rexional europea, pero, sobre todo, como unha 
ferramenta para dar a coñecer iniciativas de fonda 
transcendencia e facelo cunha linguaxe accesible e 
un ánimo divulgador. 

Europa ofrécelle agora a Galicia a oportunidade de 
dar un paso adiante na economía do coñecemento, 
a investigación, o desenvolvemento tecnolóxico e a 
innovación e as prioridades orzamentarias da Xunta 
oriéntanse cara a esa estratexia tal e como lembra 
José Ramón Fernández Antonio, conselleiro de Econo-
mía e Facenda da Xunta de Galicia, nunha entrevista 
que publicamos nesta primeira edición. 

Os recursos reoriéntanse cara a novos obxectivos e 
en Ultreia exemplificamos co que se fixo, difundimos 
o que se fai e anticipamos o que se fará. Mostramos 
como, no Porriño, o Centro Tecnolóxico da Automo-
ción de Galicia foi pioneiro nun xeito de entender o 
investimento dos fondos comunitarios, pero mantén 
viva a tensión precisa para explorar novos camiños.

E miramos cara a cidades como Lugo ou a iniciativas 
no medio rural como as que rehabilitan o poboado 
mineiro de Fontao ou converten Salgueiro, unha aldea 
do Parque Natural do Xurés, nun exemplo de susten-
tabilidade. Tamén atendemos aos esforzos contra o 
desemprego no desexo de mostrar que, tras o noso 
benestar, tamén está Europa. E entramos polo miúdo 
na experiencia que están a levar a cabo os mariñeiros 
da Confraría de Lira para ofrecer alternativas a un 
sector en dificultades como é o pesqueiro. Son todos 
xeitos diferentes de construir Europa dende Galicia.
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A Comisión abre vías para poder 
investir en enerxías renovables

A Comisión Europea vén de adoptar unha proposta 
que lles permitirá a todos os estados membros in-
vestir en iniciativas en favor da eficiencia enerxética e 
das enerxías renovables nas vivendas. Esta proposta 
de modificación do actual regulamento sobre o Fon-
do Europeo de Desenvolvemento Rexional (FEDER) 
inscríbese no contexto do Plan europeo de recupe-
ración económica. A medida vai dirixida aos fogares 
con baixos ingresos, segundo a definición que destes  
faga a lexislación de cada estado membro. 

Coa actual normativa comunitaria, só os novos esta-
dos membros poden utilizar o FEDER no sector da 
vivenda. A proposta permite, pois, abrir esta posibili-
dade a todos os estados membros. A emenda prevé, 
ademais, menos restricións con respecto aos tipos de 
edificios concernidos e ás zonas xeográficas.

Previsións cara ao 2020
O informe Rexións 2020 ofrece a primeira análise 
prospectiva efectuada pola Comisión Europea sobre o 
impacto na UE de catro dos maiores retos aos que se 
enfronta o continente: a globalización, as tendencias 
demográficas, o cambio climático e o consumo e sub-
ministración enerxéticos. Os resultados revelan que 
as rexións con economías competitivas, innovadoras 
e con importantes núcleos urbanos se beneficiarán da 
globalización en detrimento das que non desenvolvan 
economías baseadas no coñecemento. Tamén apun-
ta este informe que un terzo das rexións europeas, 
entre elas Galicia, diminuirá a súa poboación e acon-
sella preparar os sistemas sociais para o impacto do 
envellecemento da poboación. O informe alerta, así 
mesmo, sobre a vulnerabilidade das rexións do sur de 
Europa aos cambios dos mercados enerxéticos.

Facilidades para as pemes que 
operan no ámbito internacional

O 99% das empresas da UE son pemes, pero a lexis-
lación e os procedementos administrativos non esta-
blecen distincións para elas con respecto ás grandes 
empresas. A Comisión vén de propoñer unha lei da 
pequena empresa para Europa. O obxectivo é reducir 
cargas administrativas e facilitar o acceso ao finan-
ciamento. Proponse un novo estatuto da empresa pri-
vada europea e a posibilidade de aplicar tipos de IVE 
reducidos aos servizos prestados localmente.

ACTUALIDADE
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ACTUALIDADE

A Coruña acolleu o Primeiro Foro sobre Fondo Social Europeo

O Pazo de Congresos da Coruña acolleu os pasados 
días 24 e 25 de novembro a primeira edición do 
Foro do Fondo Social Europeo, unha iniciativa que 
terá continuidade, polo menos, unha vez ao ano e 
que foi organizada pola Unidade Administradora do 
Fondo Social Europeo (UAFSE), o organismo respon-
sable de administrar os recursos procedentes do 
Fondo Social Europeo en España, en colaboración 
coa Xunta de Galicia e a Deputación da Coruña.

“Foi unha magnífica oportunidade para que todos 
os que xestionamos os fondos puidésemos vernos 
e compartir ideas e experiencias”, resume Carlos 
Tortuero, subdirector xeral da UAFSE. Na Coruña 
estiveron xestores e responsables de programas 
operativos para debater cos interlocutores sociais e 
representantes da sociedade civil, poñer en común 
solucións e boas prácticas derivadas da posta en 
marcha dos programas ou difundir o material divul-
gativo e de sensibilización desenvolvido, no marco 
do Fondo Social Europeo, polas institucións ou or-
ganismos intermedios. “Reafirmamos a idea de tra-
ballar en redes e focalizar os fondos para que sexan 
un instrumento financeiro de políticas de emprego, 
de recolocación ou para quen busca o primeiro tra-
ballo”, resume Tortuero.

Representantes da Federación Española de Munici-
pios e Provincias ou de organizacións non goberna-
mentais tamén estiveron presentes nos dous días 
de traballo no Palexco herculino, onde non faltou 
Maravillas Rojo, secretaria xeral de Emprego do Mi-
nisterio de Traballo e Inmigración, que participou 
de xeito moi activo nas reunións e deixou claro que 
un dos camiños en política de emprego pasa por 
“aproximar os servizos aos cidadáns e para iso uti-
lizar máis as posibilidades que ofrecen os medios 
informáticos e Internet”.

O Foro terá continuidade nunha segunda edición en 
destino por definir, pero para o que xa se presen-
taron na xuntanza da Coruña varias candidaturas. 
Para entón terase avanzado algo máis respecto ao 
futuro do Fondo Social Europeo cara ao período 
2014-2020. “Estamos a falar sobre iso, pero estou 
seguro de que seguirá a aposta pola tecnoloxía e os 
recursos humanos e se actuará máis sobre o terri-
torio a partir dunha información máis polo miúdo. 
Penso que se manterá a política de inclusión e o 
peso específico dos fondos estruturais para levala 
a cabo porque os recursos humanos é o que real-
mente cohesiona os territorios”, conclúe Carlos Tor-
tuero.
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“GALICIA VÉN DE ACOMETER UNHA 

PROFUNDA REORIENTACIÓN DO DESTINO 

DOS FONDOS EUROPEOS”

JOSÉ RAMÓN FERNÁNDEZ ANTONIO
Conselleiro de Economía e Facenda 
da Xunta de Galicia

Galicia gozará ata o 2013 duns re-
cursos procedentes dos fondos eu-
ropeos que situarán a nosa comuni-
dade nun grao de converxencia coa 
media da Unión Europea superior 
ao actual. O conselleiro de Econo-
mía e Facenda da Xunta de Galicia, 
José Ramón Fernández Antonio, ten 
o convencemento de que é tempo 
para aproveitar a oportunidade 
que se lle brinda a Galicia e fai un 
percorrido polas accións previstas. 
“Os fondos europeos contribúen ao 
noso desenvolvemento”, asegura, 
antes de lembrar que entre o ano 
1994 e o 2013 chegarán a Galicia 
máis de 17.000 millóns de euros 
procedentes da solidariedade da 
Unión Europea.

Que relación existe entre os fondos 
europeos e a política económica da 
Xunta de Galicia?
A conexión é profunda e afecta di-
ferentes ámbitos. Galicia é rexión 
converxencia, o que determina o 
obxectivo central de todas as no-
sas actuacións: equiparar o nivel 
e as condicións de vida da nosa 
poboación coa media da Unión Eu-
ropea. En segundo lugar, os instru-
mentos para acadar ese obxectivo 
están, en boa parte, determinados 
polas diferentes directrices comuni-
tarias.

Esas directrices recortan a marxe 
de manobra da Xunta á hora de 
instrumentar a súa política econó-
mica?
As directrices que se derivan da 
Axenda de Lisboa e Gotemburgo 

constitúen un valioso input que, no 
caso concreto de Galicia, supuxo 
unha frutífera achega para a elabo-
ración da nosa política económica.

Podería dar algún exemplo desa 
contribución?
Para avanzar no reto da converxen-
cia, debemos incrementar a com-
petitividade da economía galega a 
través dunha crecente incorpora-
ción ao tecido produtivo do coñece-
mento, a innovación e o desenvol-
vemento tecnolóxico. O crecemento 
económico debe ir asociado a un in-
cremento da cohesión social e terri-
torial de Galicia, ao mesmo tempo 
que debe ser compatible coa con-
servación do noso patrimonio natu-
ral. Pois ben, cando programamos 
a senda da converxencia no período 
2007-2013, contamos coas direc-
trices estratéxicas da Unión Euro-
pea, non só cos principios xerais 
anteriores senón tamén en canto ás 
ferramentas que orientan a aplica-
ción dos fondos europeos na comu-
nidade autónoma.

Que valoración fai do importe dos 
fondos europeos que recibirá Gali-
cia entre 2007 e 2013?
O primeiro que hai que considerar 
é que Galicia é rexión converxen-
cia porque, no trienio de referencia 
2000-2002 para adoptar a decisión 
por parte da Unión Europea, Galicia 
tiña un PIB per capita lixeiramente 
por debaixo do 75% da media eu-
ropea. No 2007, a nosa renda por 
habitante equivalía ao 90% da me-
dia da Europa dos 27. Xa que logo, 

ENTREVISTA

“CARA Á CONVERXENCIA CO 
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podemos dicir que recibiremos 
unha importante cantidade de re-
cursos comunitarios, que nos teñen 
que impulsar no reto da converxen-
cia dende a profunda reorientación 
que acometemos na programación 
do novo período.

Pode explicarnos en que consiste 
esa profunda reorientación?
Consiste nunha forte aposta pola 
sociedade do coñecemento. O Go-
berno galego decidiu primar o in-
vestimento en capital tecnolóxico e 
innovación. Así, queremos reforzar 
as prioridades orzamentarias pos-
tas en marcha pola Xunta de Gali-
cia no exercicio 2006 que, en coin-
cidencia coas directrices da Unión 
que comentamos antes, pretenden 
conseguir unha economía compe-
titiva e baseada no coñecemento, 
capaz dun crecemento económico 
sostido con máis e mellores postos 
de traballo e cunha maior cohesión 
social. Para iso, Galicia dedicará 
máis fondos á educación e a I+D+i, 
en definitiva, a coñecemento, co 
obxectivo de impulsar unha econo-
mía competitiva que permita avan-
zar na converxencia coas rexións 
máis desenvolvidas da Unión Eu-
ropea. Ademais, o Goberno galego 
impulsará o uso intensivo dos re-
cursos do Fondo Tecnolóxico. No 
seu conxunto, a comunidade dedi-
cará preto do 40% dos fondos pro-
cedentes do FEDER ao avance do 
capital tecnolóxico e do capital hu-
mano, nunha estratexia coinciden-
te coas prioridades marcadas pola 
Comisión Europea para o próximo 
período. Tamén en liña coa devan-
dita orientación, o programa elabo-
rado polo Goberno galego establece 
unha importante participación dos 
aspectos relacionados co medio e 
o desenvolvemento sustentable cun 
20%, así como os vinculados ás 
enerxías renovables e o reequilibrio 
territorial.

Cal é a cifra total de fondos euro-
peos dos que se beneficiará Gali-
cia nesa fase temporal?
En números redondos: 5.700 mi-

9
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Fernández Antonio saúda a comisaria Danuta Hübner durante unha visita a Bruxelas

O conselleiro xunto co secretario de Estado de Desenvolvemento Rexional de Portugal, Rui Baleiras, e o 

presidente da Comisión de Coordinación e Desenvolvemento Rexional do Norte de Portugal, Carlos Lage

llóns de euros. Destes, os fondos 
estruturais (FEDER, Fondo Social 
Europeo, Cohesión e Cooperación 
Transfronteiriza) achegan as dúas 
terceiras partes e os fondos secto-
riais (FEADER e FEP) case un terzo. 
Ademais, unha cantidade menor 
dentro do total, pero importante 
para financiar determinadas ini-
ciativas, corresponde a diferentes 
programas de cooperación territo-
rial como o  Espazo Atlántico ou os 
programas Sudoe e Interreg IVC.

Podería sintetizar as principais ac-
tuacións que se levarán a cabo co 
Fondo Europeo de Desenvolvemen-
to Rexional (FEDER)?
A axuda FEDER é a máis importan-
te. Elévase a un total de 2800 mi-
llóns de euros e afecta a temas que 

son cruciais dende o punto de vista 
da mellora do noso potencial en-
dóxeno de crecemento económico. 
O seu programa operativo articúla-
se en sete eixes de intervención, en-
tre os que cómpre destacar temas 
como economía do coñecemento, 
sociedade da información, desen-
volvemento e innovación empresa-
rial, recursos hídricos, prevención 
de riscos ambientais, infraestrutu-
ras de transporte, enerxía, mellora 
do medio urbano e equipamentos 
sociais. 

E respecto ao Fondo Social Euro-
peo (FSE)?
O Fondo Social Europeo ten asigna-
dos 936 millóns de euros para Ga-
licia. Os seus programas de gasto 
sempre tiveron gran funcionalidade 

e cobran grande importancia na 
presente conxuntura económica, na 
medida en que impulsen medidas 
activas de loita contra o desempre-
go. Consta de cinco eixes, entre os 
que sobresaen materias como o 
impulso do espírito empresarial, a 
mellora da adaptabilidade de tra-
balladores e empresarios, o fomen-
to da empregabilidade, a inclusión 
social e a igualdade de xénero no 
mercado laboral e o progreso do 
capital humano.

Hai accións planeadas para o Fon-
do de Cohesión?
Por suposto. Hai programadas in-
tervencións de grande envergadu-
ra, como son o saneamento da ría 
de Vigo, o AVE Santiago-Ourense e 
os portos de Langosteira, Bouzas 
e Guixar, entre outras moitas que 
contribuirán á mellora das nosas 
infraestruturas produtivas.

Tamén é importante nunha rexión 
como Galicia a cooperación terri-
torial con Portugal... 
En efecto. O porvir de Galicia e o do 
Norte de Portugal será moito me-
llor para as dúas rexións se, entre 
todos, logramos que sexa un futuro 
compartido. No marco 2007-2013, 
a cooperación territorial foi eleva-
da á máxima categoría da política 
de cohesión da Unión Europea, e 
en Galicia e o Norte de Portugal 
contamos cun plan estratéxico de 
cooperación realmente ambicioso 
e co aval do recoñecemento comu-
nitario respecto das experiencias 
desenvolvidas. A eurorrexión Gali-
cia-Norte de Portugal ten 50.000   
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Fernández Antonio asegura que os fondos europeos son peza crucial no proceso de converxencia económica de Galicia coa UE

quilómetros cadrados e 6,3 millóns 
de habitantes, o que supón o 9% da 
península Ibérica en superficie e o 
12% en habitantes. A estratexia de 
cooperación transfronteiriza pro-
gramada neste espazo absorberá 
97 millóns de euros de fondos co-
munitarios, o que supón o 27% do 
total da cooperación hispano-lusa. 
Hai que maximizar as sinerxías e 
complementariedades de investi-
mento co obxectivo de impulsar a 
competitividade do tecido produ-
tivo, aumentar a cohesión social e 
territorial, e reforzar o crecemento 
e o desenvolvemento sustentable. 

A capacidade de xestión da Xun-
ta de Galicia estará á altura dos 
abundantes recursos mobilizados 
pola política de cohesión na comu-
nidade autónoma?
Hai que aclarar, en primeiro lugar, 
que os fondos europeos son un de-

reito que só se concreta nun ingreso 
da facenda galega cando, a través 
dun rigoroso e complexo sistema 
de control, a Comisión Europea ten 
constancia de que os programas de 
gasto financiables con recursos co-
munitarios cumpriron con todos os 
requisitos esixidos pola lexislación 
comunitaria. Eses controis inten-
sificáronse nos últimos anos e, xa 
que logo, tanto os xestores de fon-
dos como o organismo intermedio 
da Consellería de Economía e Fa-
cenda saben que hai que axustarse 
estritamente aos condicionantes 
impostos pola Unión Europea. 

Cre vostede que os fondos euro-
peos son un instrumento útil para 
o desenvolvemento económico e 
social de Galicia?
Fórono e seguirano sendo. A políti-
ca de cohesión da Unión Europea 
propiciou a mobilización dun inxen-

te volume de recursos destinados 
á comunidade autónoma: entre 
os anos 1994 e 2013 ascenderán 
a algo máis de 17.000 millóns de 
euros. E tan importante como ese 
apoio financeiro é o tipo de liñas 
que contribuíron a implantar: ca-
pital físico –tanto investimento em-
presarial como infraestruturas pro-
dutivas–, capital humano e capital 
tecnolóxico. Os fondos europeos 
son unha peza crucial no proceso 
de converxencia económica de Gali-
cia co conxunto da Unión Europea. 
Temos, nos próximos anos, o reto 
de mellorar a súa contribución á 
modernización económica e social 
da nosa comunidade autónoma, 
pero todos os cidadáns galegos de-
ben saber que a nosa situación é, 
na actualidade, moito mellor ca a 
que teriamos sen a solidariedade 
da Unión coas súas rexións menos 
desenvolvidas.



de da Coruña, natural da bisbarra, 
se lle achegou cun plan. A Antonio 
García Allut mirárono co receo que 
suscitan os transgresores. “Ofrecía-
nos comercializar as nosas captu-
ras a través de Internet”, lémbrase 
Louro aínda con asombro.

Entre Muros e Fisterra, a máis dun-

Aínda non se afundira o Prestige 
e a desesperanza campaba pola 
Confraría de Lira. Máis de setenta 
profesionais sen futuro, sen rele-
vo xeracional. “Estabamos nunha 
situación límite”, recoñece Emilio 
Louro, xerente do colectivo. Fala do 
ano 2000. Foi entón cando un pro-
fesor de Antropoloxía na Universida-

ESTABAN NUNHA SITUACIÓN 

LÍMITE E REACCIONARON. OS 

SETENTA MARIÑEIROS DA CON-

FRARÍA DE LIRA APOSTARON POR 

UN NOVO FUTURO DA MAN DUN 

PROXECTO QUE SUSCITA INTERE-

SE FÓRA DE GALICIA

MARIÑEIROS DO SÉCULO XXI

O proxecto Mar de Lira revive o sector 

pesqueiro nunha bisbarra en crise
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ha hora da Coruña, lonxe de todas 
as partes, ata Lira acudían sempre 
os mesmos compradores: interme-
diarios que fixaban prezos segundo 
as marxes que lles conviñese. Pero 
nunha contorna tan conservadora, 
cunhas rutinas tan establecidas, 
unha proposta como a que expuña 
García Allut semellaba estar con-
denada ao fracaso. Custoulle oito 
meses convencer os pescadores e 
logrouno cun argumento final que 
lles tocou no más íntimo, que lles 
chegou ao corazón: “Acabeilles pre-
guntando se preferían seguir cativos 
dos intermediarios e non perder un 
mes das súas vidas por cambiar as 
cousas”. 

A comercialización
Foi entón cando iniciou a súa an-
daina Lonxanet e cando Lira abriu 
unha páxina que non manchou nin 
o chapapote, un novo futuro ao 
que se agregaron outras confra-
rías como Cedeira, Son, Muxía ou 
Cangas, que trae a Galicia a colec-
tivos de medio mundo e ten levado 
a Emilio Louro a numerosos foros 
internacionais. Naceu Mar de Lira, 
un proxecto global para rescatar 
a economía das zonas pesqueiras 
que abrangue non só á mellora da 
comercialización senón tamén a as-
pectos socioculturais que poñan en 
valor a actividade profesional ou a 
cuestións ambientais coa creación 
de reservas mariñas que protexan 
os recursos pesqueiros. Sempre 
baixo parámetros de rendibilidade. 
“Podes vender filosofía, pero se non 
se xera diñeiro, a xente non se mo-
tiva”, advirten dende a Confraría de 
Lira. 

Lonxanet comprométese a situar o 
produto da lonxa en calquera des-
tino da península ou Baleares en 
24 horas grazas ás liñas de frío das 
empresas de mensaxaría. A idea 
funciona, move 50.000 quilos de 
peixe e marisco ao ano e xusto an-
tes do Prestige chegou a acaparar o 

80% das compras da lonxa de Lira. 
Os intermediarios amagaron co boi-
cot, pero terminaron por adaptarse 
á nova situación. A empresa está 
en mans dunha fundación partici-
pada na súa meirande parte polas 
confrarías de Lira e Cedeira, pero 
na que tamén entraron investidores 
privados como a Obra Social Caixa 
Catalunya ou a Fundación GEN. 

É só un exemplo do novo percorrido 
iniciado polos pescadores de Lira 
porque, en realidade, os beneficios 
económicos chéganlles máis polo 
conxunto de proxectos ca pola co-
misión que reciben das vendas na 
lonxa. E aí teceuse unha estrutura 
de accións que acabaron por dina-
mizar o sector. “Trátase dun pro-

ceso social construído de abaixo 
a arriba, no que a sociedade civil 
se mobiliza e logo se engancha a 
Administración”, apunta o antro-
pólogo García Allut. Así o fixeron 
as mariscadoras, que impulsaron 
unha cooperativa na que colabora a 
Confraría de Lira e que trata de sor-
tear herdanzas do Prestige, como a 
desaparición da coquina, co proce-
sado de ourizo ou a explotación do-
utros recursos, como as algas ou as 
lapas, ademais dos máis clásicos, 
como o berberecho ou a ameixa. 

A mellora da comercialización foi 
a espoleta que abriu o camiño a 
outras actividades. “Queriamos 
establecer unha ponte entre a so-
ciedade e o sector da pesca arte-

OS MARIÑEIROS DE LIRA SOUBERON DIVERSIFICAR 

E PÓR EN VALOR O SEU TRABALLO, ADEMAIS DE 

BUSCAR NOVAS CANLES DE COMERCIALIZACIÓN. 

AGORA CHEGAN XUNTO A ELES DELEGACIÓNS DE 

TODO O MUNDO PARA ESTUDAR O QUE FIXERON
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un proxecto con múltiples arestas. 
Unha dela, denominada Iscar, di-
ríxese a escolares da contorna para 
ofrecer, polo menos, unha activida-
de diferente por trimestre, exposi-
cións, rutas e actividades cos vellos 
mariñeiros. “Moitos nenos desco-
ñecían o medio no que viven e cal 
era a actividade que levaban a cabo 
os seus pais ou avós. Nos colexios 
fanse poucas actividades relacio-
nadas coa contorna e case saen de 
alí sabendo máis cousas da sabana 
africana ca do mar”, reflexiona o xe-
rente da Confraría de Lira. 

Iscar consolidouse e tamén matiza 
as súas ensinanzas para acoller es-
colares doutros puntos de Galicia. 
Máis de dez mil xa se achegaron 
ata Lira para realizar a ruta dos 
naufraxios, da pesca ou do litoral. 
Así mesmo, adaptouse un progra-
ma de visitas para o público adulto, 
de maneira que nun ano son máis 
de mil as persoas que realizan vi-
sitas guiadas pola zona. “Vimos de 
recibir a varios alcaldes dunha rede 
de municipios vascos para ver o 
noso traballo e tratar de replicalo”, 
asegura Louro. 

Unha reserva mariña
“Conseguimos rachar endogamias 
e elevar a autoestima do sector”, 
resume o profesor García Allut, un 
deses tipos que, cando empeza a 
aplicar unha idea, xa está a darlle 
voltas á seguinte. En 2003, mentres 
se lambían as feridas do Prestige, 
entendeu que era o momento de ir 
máis aló e, no mes de setembro, 
cando non había un ano do desas-
tre, expuxo a creación dunha reser-
va mariña de interese pesqueiro, un 
espazo protexido amparado pola lei 
para recuperar e conservar as espe-
cies e o hábitat. 

A idea era delimitar unha área co-
ñecida como Os Miñarzos, 2074 
hectáreas na contorna marítima de 

sanal para que se valore o esforzo 
que realizan”, matiza García Allut. 
Por iso se empezou a pensar en 
como comunicar e difundir esa ac-
tividade. Xurdiron así os talleres de 
pesca, actividades que se adaptan 
a todo tipo de colectivos, sexan 
escolares ou xubilados, colexios, 
organizacións, ou asociacións para 
ofrecer rutas temáticas guiadas 
pola contorna de Lira. “Ensinamos 
o mar, as tradicións, as lendas, as 
historias dos mariñeiros…”, apun-
tan dende a confraría. 

Os máis ousados teñen a posibilida-
de de enrolarse en xornadas de tu-
rismo mariñeiro e embarcarse cos 
catro tripulantes do Pedras da Area 
de sete da mañá a dúas da tarde. 
“Ao acabar faise un reconto da pes-
ca e infórmase a cada turista sobre 
canto percibiría por ese traballo se 
fose mariñeiro. É unha maneira de 
que se dean de conta do que custa 
pescar”, argumenta Emilio Louro, 
que advirte que con estas activida-

des non tentan de derivar o traballo 
dos pescadores cara ao turismo nin 
converter Lira nun parque temático 
do mar. “É un complemento para 
que a xente saiba que a pesca é 
unha actividade profesional dura. 
Buscamos ofrecer esa imaxe por-
que logo valórano á hora de pagar 
polo noso produto”. Para os pesca-
dores é, con todo, un complemento 
económico. Unha saída ao mar con 
catro turistas a bordo pode repor-
tarlles uns 400 euros. Quizais por 
iso ao Pedras de Area se lle poden 
sumar en breve sete embarcacións 
máis que buscan a homologación 
pertinente para efectuar estes pe-
riplos. 

O Prestige deixou a Lira oito meses 
sen produción de pesca e maris-
queo. Foi un golpe duro, pero ha-
bía unha base para volver ao choio. 
“Aínda nos estamos a recuperar”, 
explican dende a confraría, pero 
Mar de Lira é cada vez máis mul-
tidisciplinar e consolídase como 

Un participante nunha xornada de turismo mariñeiro (esq.) observa o traballo a bordo dun pesqueiro 



Oito anos despois de dar os seus primeiros pasos, 
Mar de Lira xa ofrece resultados. Vén de contribuír a 
mellorar as condicións socioeconómicas da comuni-
dade, dá a coñecer e impulsa a pesca responsable e 
o desenvolvemento sustentable e favorece unha serie 
de actividades complementarias que dotan de valor a 
toda a contorna. Pero segundo o profesor García Allut, 
é destacable o feito de que “os pescadores artesanais 
empezan a reconstruír a súa imaxe ante a sociedade, a 
Administración e a comunidade científica”. E pondera 
o eco que o proxecto suscitou nas diferentes adminis-
tracións: “Percibiron o potencial da idea e apoiáronnos 
economicamente para que saíse adiante”. 

Os investimentos en obras e equipamentos foron finan-

ciados pola Unión Europea con 937.000 euros a tra-
vés do Instrumento Financeiro de Orientación da Pesca 
(IFOP) e con 255.000 euros mediante fondos propios 
da Consellería de Pesca. “Abrimos un camiño que está 
por consolidar. Pero é un síntoma: calquera organiza-
ción de pescadores que desenvolva iniciativas vai ato-
par predisposición por parte de socios para participar 
en proxectos europeos”, conclúe García Allut.

O capital privado tamén entrou nas diversas partes do 
proxecto. Así, os primeiros cartos para Mar de Lira che-
garon da Fundación Avina para desenvolver un proxecto 
de desenvolvemento sustentable que fora replicable en 
comunidades pesqueiras de Latinoamérica. Logo che-
gou o IFOP e agora o Fondo Europeo da Pesca.

APOIO E FINANCIAMENTO PÚBLICO E PRIVADO
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lares os pescadores non participan 
na xestión da reserva e así non se 
obtiñan os resultados esperados”, 
lémbrase Emilio Louro. 

Efecto dominó
Ao final, o órgano xestor dos Miñar-
zos agrupa a pescadores e técnicos 
da Administración. Hai un ano que 
a reserva comezou a estar opera-
tiva e a ter vixilancia, pero haberá 
que agardar polo menos 24 meses 
máis para percibir se se cumpren 
os efectos previstos. Con todo, pro-
duciuse un efecto dominó: Cedeira 
está a piques de aprobar a súa re-

Carnota e Lira cunha regulamenta-
ción da actividade extractiva que 
permitise rexeneralo. A maiores, 
sinaláronse dúas áreas de reserva 
integral, de 140 hectáreas cada 
unha, como zonas de reprodución e 
libres de pesca. A García Allut pre-
ocupábao que os profesionais perci-
bisen o beneficio deses cotos. Para 
entón xa gañara a súa confianza. 
“Dicíanme que xa lles demostrara 
que non era un gánster”, chancea 
o profesor. 

Pero tivo que volver ser cru: “O sec-
tor da pesca artesanal en Galicia 

perdía emprego, a xente íase a Ca-
narias… a nosa intención era me-
llorar a ordenación pesqueira e os 
usos do espazo mariño. Ademais, 
coas zonas de reserva integral que-
riamos aumentar o nivel de crías, 
a biomasa e, en definitiva, o núme-
ro de peixe”. Precisaba de novo a 
axuda dos pescadores e en Lira vol-
veron dar un paso á fronte. “Fomos 
os protagonistas en toda a fase de 
creación da reserva, propuxemos 
onde se debía de facer, fixemos as 
localizacións e deseñamos as nor-
mas de xestión porque nos explica-
ron que noutras experiencias simi-
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pectuosa o que foi, durante tantos 
anos, o seu medio principal de vida. 
Conseguiu rachar unha visión local 
que a lastraba. Hai catro anos aco-
lleu a sinatura do Manifesto de Lira 
para crear Recopades, unha Rede 
de Comunidades pesqueiras polo 
Desenvolvemento Sustentable que 
propicia sinerxías con colectivos de 
Chile, Uruguai, Brasil ou Canarias. 
“Creamos ilusión”, sentenza Gar-
cía Allut, que recorda como “cando 
era pequeno e vivía en Carnota cos 
meus pais, vía que os únicos que 
tiñan problemas sempre eran os 
pescadores”. 

serva mariña e hai cinco propostas 
máis de confrarías que queren imi-
talos en diferentes lugares da costa 
galega. 

Sobre a mesa está tamén a posibi-
lidade de ampliar as reservas inte-
grais próximas ao porto de Lira. Ne-
las delimitáronse áreas para criar 
nécora, centola, polbo, camarón ou 
robaliza, pero máis aló desas de-
terminacións, a creación da reserva 
conseguiu unha resposta que pode 
ter maior calado cara ao futuro: os 
integrantes da confraría, os mari-
ñeiros, percibiron que poden cum-

prir un rol de custodios dos recur-
sos do ecosistema costeiro. 

Non é boa idea pedir balances en 
Lira. Replican que o proxecto se-
gue aberto, que hai unha proposta 
para crear unha rede de restauran-
tes pola conservación do mar, es-
tablecementos comprometidos a 
adquirir produtos que non estean 
en veda ou que tamén teñen unha 
idea latente para abrir un observa-
torio do mar e que os propios ma-
riñeiros fagan un seguimento da 
contaminación mariña. Lira revive e 
pula para tratar dunha maneira res-

A CREACIÓN DA RESERVA MARIÑA DOS MIÑARZOS CONSEGUIU 

QUE OS PESCADORES PERCIBISEN QUE PODEN CUMPRIR UN ROL 

DE CUSTODIOS DOS RECURSOS DO ECOSISTEMA COSTEIRO NA 

CONTORNA MARÍTIMA DE LIRA E CARNOTA



“LIMPA, FIXA E DÁ ESPLENDOR” 

BEN PUIDERA SER O LEMA DA INI-

CIATIVA URBANA DA CIDADE DA 

MURALLA, QUE OBTIVO A MÁXI-

MA VALORACIÓN DE GALICIA POR 

POÑER O PUNTO DE MIRA NA RE-

VITALIZACIÓN SOCIOECONÓMICA 

DA ZONA HISTÓRICA: REHABILI-

TAR ESPAZOS PÚBLICOS, FIXAR 

POBOACIÓN E POÑER EN VALOR 

AS SÚAS VIRTUDES TURÍSTICAS 

SON OS SEUS OBXECTIVOS. O 

CONCELLO TRABALLA PARA TER 

ACADADOS ESTES OBXECTIVOS 

NO 2013

NOVA MARCA GALEGA DE CALIDADE: LUGO
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A capital máis antiga de Galicia 
conseguiu ser unha das beneficia-
rias da Iniciativa Urbana (antes co-
ñecida como Plan Urban) ao tercei-
ro intento, tras un inxente traballo 
no que se coidou con sumo detalle 
a adecuación do proxecto aos re-
quisitos establecidos pola Unión 
Europea na convocatoria. 

O traballo liderado pola respon-
sable de Economía e Emprego do 
concello, Sonia Méndez, referendou 
coa máxima puntuación de Galicia 
o agrado da comisión avaliadora. O 
resultado inmediato: un orzamento 
de 16 millóns de euros, proceden-
tes de fondos FEDER (8 millóns), a 
Consellería de Economía e Facenda 
da Xunta de Galicia (1 millón) a De-
putación Provincial de Lugo (3 mi-
llóns) e do concello (3,9 millóns). 
Agora comeza o traballo para con-
seguir o verdadeiro reto: a revita-
lización socioeconómica da zona 
histórica lucense.

Este é, precisamente, o obxectivo 
fundamental do proxecto planifica-
do polo Concello de Lugo da man 
dos axentes económicos e sociais 
do municipio. “Un dos aspectos 
máis valorados foi o amplo consen-
so social”, explica o alcalde, José 
López Orozco, quen destaca que o 
proxecto foi apoiado “polo Pleno, 
asociacións, universidade, sindica-
tos, patronal, caixas e a deputa-
ción”.

O proxecto inclúe varias accións 
que afectan as novas tecnoloxías, 
a inclusión social, a rexeneración 
ambiental, a accesibilidade e mobi-
lidade e tamén ao desenvolvemen-
to económico. Trátase, polo tanto, 
dun plan transversal que afectará 
moitas áreas do Goberno munici-
pal: como Economía e Emprego, 
Servizos Xerais, Cultura e Turismo, 
Muller e Benestar Social, Infraes-
truturas, Protección da Comunida-
de e Medio.



A iniciativa inclúe actuacións tan 
importantes como a rehabilitación 
do antigo cárcere, a mellora da co-
mercialización dos produtos autóc-
tonos, o fomento da creación de em-
presas promovidas por mulleres, a 
mellora do transporte público e da 
mobilidade, a formación dos traba-
lladores do sector turístico ou a ilu-
minación de monumentos. “Antes, 
a Iniciativa Urbana supoñía obras 
urbanísticas en zonas degradadas. 
Agora, a Unión Europea quere que 
cumpra, ademais desta finalidade, 
unha función de desenvolvemento 
económico e de creación de postos 
de traballo”, explica a concelleira 
de Economía e Emprego.

O Concello de Lugo ten de prazo ata 
2013 para conseguir o conxunto 
dos obxectivos, pero cada un deles 
ten xa a súa programación tempo-
ral e, por suposto, orzamentaria, 
para non deixar ningún cabo sol-
to. Os departamentos técnicos do 
Executivo local ultiman os trámites 
necesarios para “os proxectos máis 
ambiciosos” que, sinala Sonia Mén-
dez, son “a rehabilitación do cárce-
re e a obra en San Marcos”. Esta 

rúa será reurbanizada e reservada 
para os peóns, coa incorporación 
dunha praza.

Turismo, eixe condutor
O proxecto impulsado polo Concello 
de Lugo xira arredor da explotación 
turística do municipio. Os argu-
mentos para “vender” a cidade fóra 
son empregados a un tempo para 

estimular o querer dos lucenses 
pola súa cidade. A Iniciativa Urba-
na concédelle a Orozco unha nova 
ferramenta para loitar por unha das 
súas teimas principais: que os ve-
ciños do municipio soñen cun Lugo 
máis moderno. “Quero que soñedes 
comigo vendo nova iluminación nas 
rúas do centro, nova mobilidade no 
centro histórico, quero que soñedes  
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A Iniciativa Urbana prevé axudas para reformar os rótulos na zona vella lucense.



de emprego; humanizar a cidade 
e mellorar a súa habilitabilidade; 
mellorar a oferta cultural e social 
dirixida especialmente aos mozos; 
ofrecerlles maiores posibilidades 
profesionais aos mozos titulados; 
favorecer a relación entre a Admi-
nistración, a universidade e a em-
presa; e impulsar a inclusión social 
dos colectivos desfavorecidos.

Con esta misión, á parte das in-
tervencións urbanísticas, están 
planificadas accións nos espazos 
públicos. Neste ámbito, os eixes de 
actuación son minimizar o tráfico 
rodado, acadar unha peonalización 
parcial do centro histórico, recupe-
rar os espazos verdes, remodelar 
espazos públicos da zona vella, 

comigo vendo a revitalización do co-
mercio e a recuperación do centro. 
Este é o ramo do traballo feito du-
rante todos estes anos”, dixo tras 
coñecer a noticia da concesión da 
Urbana. “Estamos orgullosos, fa-
chendosos, porque de 102 cidades 
que se presentaron, só 43 recibiron 
este proxecto, que suma en España 
un total 345 millóns de euros para 
desenvolver ata 2013”, destacou.

Sonia Méndez explica o proceso de 
maduración do proxecto cuxa execu-
ción ten agora entre mans: “O que 
se fixo foi mirar as necesidades da 
cidade, non só urbanísticas, senón 
de creación de emprego, e estudar 
as máis urxentes. Elixiuse o centro 
histórico pola súa maior proxección 

económica debido ao turismo, aín-
da incipiente en Lugo. Por iso todo 
pivota sobre este sector coa pro-
moción de produtos autóctonos, de 
empresas turísticas e formación de 
profesionais do sector. De aí a bus-
ca de que a rehabilitación do vello 
cárcere, situado neste contorno, 
constitúa a referencia emblemática 
do proceso, non só para os veciños 
de Lugo, senón tamén para os turis-
tas”, argumenta.

De feito, os obxectivos específicos 
definidos no proxecto implican tra-
tar moi diversos ámbitos de actua-
ción: dinamizar o comercio da zona 
histórica, xunto coa revitalización 
demográfica da zona; promover a 
creación de empresas e a xeración 

OS FONDOS FEDER AXUDAN A REVITALIZAR LUGO
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A Iniciativa Urbana destinará en Lugo 1,5 millóns de 
euros a axudas dirixidas a comercios e establecemen-
tos hostaleiros para a creación de novos comercios, 
axudas a emprendedores e mellora dos negocios que 
xa están en marcha. 

Está previsto que con este investimento, ao longo de 
2009, se acometa a reforma dos elementos exteriores 
das fachadas e cubertas, así como a reforma de rótu-
los. Os empresarios obterán axudas para a instalación 
de iluminación dos escaparates, con medidas de aforro 
enerxético. Terán tamén colaboración para a implan-

tación de novas tecnoloxías. Así mesmo, haberá sub-
vencións para a reposición de mesas e cadeiras nas 
terrazas, para adaptarse ás normas que esixe o Plan 
especial de protección e reforma interior (PEPRI).

Destas axudas está previsto que se beneficien arredor 
de mil comercios e establecementos situados no cen-
tro histórico e na Rolda da Muralla. Tanto a Federación 
de Comercio de Lugo como a Asociación de Hostalaría 
manifestaron a súa total colaboración para a redacción 
das ordes reguladoras das liñas de subvención e para 
a súa difusión.

COLABORACIÓN CO COMERCIO LOCAL
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“Esas persoas traballarán na recu-
peración do centro histórico: mo-
biliario urbano, xardinería, recu-
peración dos espazos públicos...”, 
explica Méndez. A responsable da 
economía municipal subliña estas 
actuacións como imprescindibles 
para “recuperar a perda de po-
boación que houbo no centro nos 
últimos anos”. 

A principal impulsora da Iniciativa 
Urbana de Lugo está convencida 
das múltiples posibilidades que 
o proxecto implica para a cidade. 
“Será unha realidade un centro da 
cidade vital, con edificacións reha-
bilitadas, con actividade económi-
ca e no que busquen a súa vivenda 
mozos e mozas”, conclúe.

mellorar a imaxe visual nas inme-
diacións da muralla e implantar 
medidas de eficiencia enerxética e 
relativas ao consumo de auga.

Toda esta programación, destaca a 
concelleira de Economía, está inti-
mamente ligada ao apartado social 
do proxecto. Neste sentido, o con-
cello fará fincapé nos programas de 
impacto social, co fin de incremen-
tar a difusión dos servizos sociais 
existentes, e de lograr a integración 
sociolaboral dos colectivos en risco 
de exclusión. A rexeneración eco-
nómica vén da man desta liña de 
traballo, a través de programas de 
fomento do emprendemento, de 
posta en valor do comercio da zona 
histórica, colaboración coa univer-

sidade e promoción dos produtos 
autóctonos.

Para a inserción dos colectivos en 
risco de exclusión social, Sonia 
Méndez explica que desenvolverán 
un programa específico. “Estudara-
se a situación destas persoas e se-
rán inseridas socialmente a través 
da formación e inserción laboral. 
O obxectivo é erradicar a mendi-
cidade”, afirma. Para iso, Méndez 
adianta a súa intención de incorpo-
rar os destinatarios deste programa 
ás accións municipais de fomento 
do emprego, que lles ofrecen aos 
beneficiarios formación a través da 
experiencia laboral, que, pola súa 
vez, ten por obxectivo a mellora de 
bens e servizos de interese social. 

O equipo xestor do plan de Iniciativa Urbana na cidade 
da muralla está composto por tres persoas de recoñe-
cida traxectoria profesional, encabezado pola directora 
Blanca Cañal, quen dirixiu anteriormente a Iniciativa 
Urbana de Valladolid e a de Xixón. O seu traballo nestas 
cidades centrouse na dinamización de zonas enfocadas 
á creación e acollida de novas iniciativas empresariais 
e na promoción do desenvolvemento tecnolóxico.

Polo seu labor, Cañal recibiu no ano 2000 o Premio 
de Boas Prácticas de Asentamentos Humanos Susten-
tables, auspiciado por Nacións Unidas. Tamén foi ga-

lardoada co Premio da Asociación de Polígonos Indus-
triais de Asturias polos traballos realizados en diversos 
polígonos de Xixón.

Agora, Blanca Cañal enfronta con ilusión o proxecto lu-
cense, porque considera que “é moi ambicioso” e que 
suporá unha importante axuda para a cidade, “ao dar-
lle un forte empuxe ao seu centro histórico”. Contará 
no seu equipo con Isabel Barreiro e Cristina González, 
profesionais que xa teñen unha ampla experiencia no 
desenvolvemento do Plan de Excelencia Turística do 
Concello de Lugo.

COA EXPERIENCIA DOUTRAS INICIATIVAS URBANAS ÁS COSTAS



entón non existía a conciencia que 
hai agora en temas ambientais. A 
xente estaba afeita aos fertilizantes 
químicos e era un emprendemen-
to con moito risco”, explica Sergio 
Quiroga que naquela época vivía a 
súa infancia ben lonxe de Galicia, 
en Bos Aires. Ata alí chegaran os 
seus pais, emigrantes. De Pontea-
reas era súa nai. Sergio desfixo o 
camiño que ela andou para poñer 
en valor a súa titulación de enxeñei-
ro agrónomo. E retomou a idea que 
xa barruntaba en Arxentina, a de 
producir fertilizante ecolóxico de 

Vai para vinte anos que comezou 
a introducirse a lombricultura no 
medio rural galego. Tratábase de 
xerar residuos orgánicos reciclables 
en fertilizante de calidade. A idea 
causou perplexidade nunha contor-
na pouco proclive ás innovacións. 
Pero o humus de lombriga é unha 
alternativa efectiva ao fertilizante 
químico, e aquel era un intento de 
prevención dun medio que empeza-
ba a dar síntomas de esgotamen-
to. A iniciativa fracasou e atrapou a 
moitos visionarios que fixeron gran-
des investimentos. “Seguramente 

ECOCELTA REINTERPRETA A 

AGRONOMÍA PARA PRODUCIR 

FERTILIZANTES ECOLÓXICOS, 

COMPOST E HUMUS DE LOM-

BRIGA, XESTIONAR RESIDUOS E 

PECHAR O CÍRCULO DEVOLVÉN-

DOOS AO CHAN. PERO ADEMAIS 

INVOLÚCRASE NUN LABOR FOR-

MATIVO SOBRE LOMBRICULTURA 

E RECICLAXE

22

ECOCELTA RETOMA A 

LOMBRICULTURA

Europa axuda a plasmar unha aposta que 

fomenta fertilizantes con valor ambiental
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calidade de forma artesanal, xusto 
o que xeran as lombrigas. 

Así, dúas décadas despois do fraca-
so dos pioneiros, pequenos empre-
sarios como Quiroga e o seu socio 
Juan José García tratan de perco-
rrer un camiño paralelo que os leve 
a distinta meta. O escenario mudou 
e agora o humus de lombriga é un 
fertilizante revalorizado que recicla 
os residuos orgánicos, ten propie-
dades que axudan ao crecemento 
de todo tipo de plantas, é ademais 
máis económico e rendible e tamén 

resulta apto para aquelas explota-
cións que teñen o selo de agricul-
tura ecolóxica. A Ecocelta vaille 
ben. Comezaron en novembro de 
2003 cun empregado e agora teñen 
dez. “Principiamos con tan só tres 
clientes, pero atopamos o apoio do 
Igape ou da Axencia Galega de Des-
envolvemento Rural e os fondos eu-
ropeos, que foron imprescindibles 
para manter o esforzo e a constan-
cia no proxecto de introducir fertili-
zantes con valor ambiental a partir 
da bioxestión de materia orgánica 
residual”, explican. 
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O HUMUS DE LOMBRIGA 

É UNHA ALTERNATIVA AO 

FERTILIZANTE QUÍMICO. 

HAI VINTE ANOS TRATOU 

DE INTRODUCIRSE EN 

GALICIA. “ENTÓN NON 

EXISTIÁ A CONCIENCIA 

QUE HAI AGORA EN TE-

MAS AMBIENTAIS”, CRE O 

FUNDADOR DE ECOCELTA

A EMPRESA, RADICADA 

NO CONELLO DE PON-

TEAREAS, MEDROU DE 

MANEIRA SIGNIFICATIVA 

DESDE A SÚA POSTA 

EN MARCHA EN 2003 

E VÉN DE ATOPAR UN 

SIGNIFICATIVO NICHO DE 

MERCADO NA INDUSTRIA 

VITIVINÍCOLA

“NON PODEMOS LIMITAR-

NOS Á PRODUCIÓN DE 

FERTILIZANTES ORGÁNI-

COS. QUEREMOS DIFUN-

DIR OS VALORES QUE 

NOS SERVIRON PARA 

PÓR EN MARCHA A NOSA 

ACTIVIDADE”, EXPLICAN 

OS RESPONSABLES DE 

ECOCELTA



Con todo, tras o labor de divulga-
ción está o de produción. Aí Ecocel-
ta compite contra multinacionais 
especializadas en fertilizantes quí-
micos, efectivos, pero, sosteñen, 
demoledores para algunhas terras. 
“Podes obter unha colleita excelen-
te, pero en vinte anos acabaches co 
terreo”, segundo Sergio Quiroga. 
Nesa procura de clientes atopou un 
importante nicho na industria vitivi-
nícola. Ofrécelles humus e ademais 
fertilizan. E aí cre Quiroga que está 
a clave do crecemento de Ecocelta: 
“Pechamos o ciclo comercial por-
que ofrecemos un humus de cali-
dade, pero pronto nos decatamos 
de que en Galicia, ao estaren tan 
parcelados os terreos, non se podía 
aplicar o fertilizante con máquinas 
e á man todo se complicaba e co-
rriamos o risco de non darlle saída 
ao produto. “Enxeñamos unha má-
quina para fertilizar inspirada nas 
que se estilan nos latifundios anda-
luces”, apunta Sergio Quiroga. “Coa 
fertilizadora faise na metade de 
tempo o triplo de traballo”, remata 
García. Empezaron aos poucos, no 
Condado e no Ribeiro, e o pasado 
outono fertilizaron trinta hectáreas 
de viñedo con produto que ten o 
certificado esixido para a agricultu-
ra ecolóxica. “Somos os primeiros 
en Galicia en ofrecelo”, presumen. 

O futuro
Pero Ecocelta quere máis. “Pasa-
mos de ter unhas instalacións de 
tres mil metros cadrados a dispor 
dunha hectárea. Melloramos en es-
trutura e maquinaria. Quereriamos 
chegar a toda España, pero os ferti-
lizantes son produtos locais e o que 
os encarece é o transporte”, explica 
Juan José García. A súa táctica non 
é a de empregar unha mercadotec-
nia agresiva, senón formar e con-
vencer os seus clientes pola vía dos 
feitos. “O que nos interesa é que a 
xente probe o noso fertilizante e a 
partir de aí que funcione o boca a 
boca. Deste xeito, pasamos de ter 

Camiño da consolidación, Ecocelta 
acumula distincións. Agader vén de 
sinalala co primeiro premio á me-
llor empresa do medio rural galego. 
A Confederación de Empresarios 
de Ourense entregoulle o Premio 
Transfronteirizo á Excelencia Em-
presarial na categoría de Novos Em-
prendedores, e da Semana Verde 
de Silleda 2007 marcharon co Pri-
meiro Premio á Innovación Tecno-
lóxica por un proxecto denominado 
VEA, que alerta de que en Ecocelta 
pensan en algo máis ca en traballar 
con lombrigas. “Trátase dun kit de 
educación ambiental”, explica Juan 
José García. 

VEA enmárcase dentro dunha fi-
losofía que levou os técnicos de 
Ecocelta a colexios e institutos. Alí 

difunden as vantaxes dos fertilizan-
tes orgánicos, prenden, en definiti-
va, unha mecha que pode evitar un 
novo fracaso como hai vinte anos. E 
acoden co VEA debaixo do brazo. “É 
un caixonciño de vermicompostaxe 
no que os mozos poden ver día a 
día como as lombrigas transforman 
os residuos orgánicos”, relatan. O 
xogo práctico compleméntase cun-
ha charla que imparte Xulio Eiroa, 
biólogo de Ecocelta. “Chamáron-
nos xa de máis de quince colexios 
e institutos e temos o apoio dos 
profesores porque son clases nas 
que non se trata de mirar polo mi-
croscopio”, matiza García. O kit xa 
está patentado e en Ecocelta espe-
ran que o premio obtido en Silleda 
lles poida axudar a chegar a outros 
colectivos. 

UN EXEMPLO DE EMPRENDEMENTO E INNOVACIÓN NO RURAL GALEGO
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coidado do medio e á reciclaxe”, 
matiza Sergio Quiroga. Esa inque-
danza lévaos a ofrecer sesións for-
mativas a adultos e escolares ou a 
participar en campañas coma que 
fixeron co Servizo Técnico Agrario 
de Pontevedra para que corenta po-
boacións da provincia puidesen co-
ñecer a compostaxe de restos agrí-
colas destinados a queimarse.

quince clientes en 2004 a case ca-
trocentos na actualidade. Queremos 
ser unha referencia para adegas, 
empresas de xardinaría ou clientes 
que busquen produtos orgánicos 
de calidade certificados ecoloxica-
mente, en resumo, que a xente que 
compre o noso produto saiba que, 
ademais de ser un bo fertilizante, a 
súa compra ten un valor ambiental 

por ser elaborado en equilibrio co 
medio”. É preciso, polo tanto, xerar 
un tipo de clientela comprometida. 
Por iso Ecocelta asume un labor pe-
dagóxico. “Non podemos limitarnos 
á produción de fertilizantes orgáni-
cos. Queremos difundir os valores 
que serviron para pór en marcha a 
nosa actividade e fomentar a difu-
sión de coñecementos relativos ao 
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En Ecocelta subxace unha aposta pola calidade e 
pola especialización, pero tamén pola investigación 
de novas solucións. “Creamos un departamento es-
pecífico de I+D+i composto por un biólogo, unha 
enxeñeira técnica e un enxeñeiro agrónomo. Quere-

I+D+i PARA OFRECER NOVAS SOLUCIÓNS

mos ser a alternativa aos modelos menos sustenta-
bles ambientalmente de vertedura, incineración ou 
destrución”, explica Sergio Quiroga. 

Para conseguilo, investigan sobre lodos procedentes 
de estacións depuradoras de augas residuais ou so-
bre restos de froitas e hortalizas frescas non destina-
das a consumo humano para coñecer o seu potencial 
como materia prima que poida ser incorporada no 
proceso de fabricación de fertilizantes. “Descartes 
de froitas e hortalizas que finalmente non son postas 
no mercado son restos orgánicos de valor fertilizan-
te. No caso de obter un fertilizante ou emenda orgá-
nica, o ciclo de produción podería pecharse, xa que 
os propios agricultores poderán beneficiarse dun 
fertilizante de calidade fabricado a partir dos restos 
das súas colleitas”, ilustra Juan José García.

Parte das instalacións de Ecocelta no concello de Ponteareas

UN EXEMPLO DE EMPRENDEMENTO E INNOVACIÓN NO RURAL GALEGO



que une Santiago e Ourense. Todas 
estas actuacións teñen en común 
que foron financiadas, na súa mei-
rande parte, pola Unión Europea. 

A posta en servizo do corredor do 
Morrazo reduciu nuns vinte minutos 
o tempo do desprazamento entre 
Rande e Cangas, pero, como estaba 

Esperado durante moito tempo 
para desconxestionar a circulación 
na península do Morrazo, o corre-
dor que une a ponte de Rande coa 
enseada de Aldán exemplifica a 
achega do Fondo Europeo de Des-
envolvemento Rexional (FEDER). 

Trátase dunha infraestrutura in-

augurada en decembro de 2005 
grazas a un investimento de 117,5 
millóns de euros que formou par-
te dun abano de grandes interven-
cións como a circunvalación de 
Vigo, a plataforma loxística de Sal-
vaterra do Miño, o porto exterior de 
Ferrol ou o tramo inicial ata o alto 
de Santo Domingo da autoestrada 

O FONDO EUROPEO DE DESENVOLVEMENTO REXIONAL (FEDER) 

PROPICIA A POSTA EN MARCHA DO CORREDOR ENTRE RANDE E A 

ENSEADA DE ALDÁN, QUE AGORA SE VAI DESDOBRAR EN AUTOVÍA

A SOLUCIÓN PARA VERTEBRAR O MORRAZO
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O CORREDOR DO MORRAZO DESDOBRARASE EN AUTOVÍA

previsto, desdobrarase en autovía. 
Apenas tres anos en servizo puxe-
ron de manifesto esa necesidade 
porque se chegaron a medir, en 
época estival, intensidades de tráfi-
co superiores aos 22.000 vehículos 
ao día. Ante estes datos, o Diario 
Oficial da Unión Europea anunciou 
en febreiro de 2008 a licitación da 
redacción dos proxectos precisos 
para desdobrar a vía, tal e como 
se fixo nos corredores do Salnés e 
do Barbanza, que recentemente en-
trou en servizo. 

O concurso resolveuse o pasado 
mes de setembro e, en breve espa-
zo de tempo, os usuarios poderán 
beneficiarse de diversas melloras 
da comunicación entre os conce-
llos da península do Morrazo. Así, 
a estrada PO-313, que leva dende o 
corredor preto de Moaña ata a cir-
cunvalación de Marín, mellorará o 
seu trazado e ademais realizaranse 
actuacións en vías que rodearán as 
principais vilas da península. “Non 
se podería realizar o desdobramen-
to do corredor se non temos as 
variantes en Cangas e Moaña que 
permitan unha alternativa ao tráfi-
co”, explica María José Caride, con-
selleira de Política Territorial, Obras 
Públicas e Transportes da Xunta de 
Galicia.

Respecto e equilibrio
Os quince quilómetros do corredor 
e os cinco de enlaces coas princi-
pais vilas que comunica represen-
tan unha solución de equilibrio 
entre a disposición da estrutura 
urbana e o rural. Á hora de facer 
o trazado, optouse por un afasta-
mento dos núcleos de poboación 
e das súas ampliacións previstas 
nos plans dos concellos de Moaña, 
Cangas e Bueu, seleccionando para 
iso un trazado que discorre a media 
altura polos montes do Morrazo e 
minimiza, ademais, a súa inciden-
cia sobre os numerosos recursos 
arqueolóxicos e contorna natural 

da zona. Non en van, durante o pro-
ceso de construción do corredor in-
vestíronse máis dun millón de euros 
en aspectos ambientais e outro tan-
to na preservación do patrimonio 
arqueolóxico da bisbarra. O efecto 
barreira que podería producir este 
tipo de vía eliminouse mediante o 
encaixe de viadutos sobre os vales e 
ríos máis importantes e mediante a 
conexión transversal das principais 
vías para permeabilizar as marxes 
do corredor.

O traballo que xa se leva a cabo no 
Morrazo forma parte do previsto no 
Plan Vigo Íntegra, que ten a misión 

de detectar e dar resposta ás dis-
tintas necesidades na rede viaria de 
Vigo e da súa área de influencia co 
fin de mellorar a accesibilidade e a 
mobilidade. 

O plan incidirá en 24 concellos a 
través de 70 actuacións sobre 350 
quilómetros de vías nunha liña de 
planificación territorial que prevé 
contar coa colaboración de conce-
llos e particulares a través do perío-
do de información pública aberto. 
En canto estea aplicado, a conselle-
ría estima unha redución dun 32% 
no tempos de desprazamentos en-
tre Vigo e O Morrazo.

O INVESTIMENTO NON SE LIMITA SÓ Á AUTOVÍA SE-

NÓN TAMÉN ÁS CIRCUNVALACIÓNS DE CANGAS E 

MOAÑA E A UNHA VÍA QUE COMUNIQUE ESTA LO-

CALIDADE CON MARÍN

OS TRABALLOS NO MORRAZO FORMAN PARTE DO 

PLAN VIGO ÍNTEGRA PARA DAR RESPOSTA ÁS NE-

CESIDADES DE INFRAESTRUTURAS DA ZONA E ME-

LLORAR A ACCESIBILIDADE E MOBILIDADE
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UN DEBATE SOBRE O FUTURO DA 
COHESIÓN TERRITORIAL

Os ministros responsables de or-
denación territorial e desenvolve-
mento rexional da Unión Europea 
reuníronse en Leipzig (Alemaña) 
en maio de 2007. De alí saíu un 
encargo para a Comisión Europea: 
a realización dun informe sobre 
cohesión territorial para o que os 
expertos continentais demandan 
agora suxestións e ideas a partir 
da publicación dun Libro verde. Nel 
expóñense unha serie de preguntas 
co obxectivo, segundo a comisaria 
de Política Rexional, Danuta Hüb-
ner, “de lograr un mellor e común 
coñecemento do que se entende 
por cohesión territorial e das súas 
implicacións políticas”. 

Para animar a que ofrezan as súas 
respostas as autoridades rexionais 
e locais, asociacións, organizacións 

non gobernamentais e, en xeral, a 
sociedade civil, Hübner lembra que 
dos primeiros debates sobre co-
hesión territorial, a principios dos 
noventa, xurdiron programas de co-
operación como Interreg ou o Ob-
servatorio en Rede da Ordenación 
e a Cohesión do Territorio Europeo 
(Espon). Agora, case vinte anos 
despois, a Comisión sitúa o deba-
te en como converter a diversidade 
territorial da Unión Europea nunha 
vantaxe. O Libro verde expón pre-
guntas, pero tamén ofrece suxes-
tións para evitar o despoboamento, 
a expansión urbana descontrolada 
ou reforzar a cooperación fronte 
aos problemas ambientais.

LIBRO VERDE

DESCARGA DO LIBRO VERDE SOBRE 
A COHESIÓN TERRITORIAL:
http://ec.europa.eu/regional_policy/
consultation/terco/index_es.htm

A COMISIÓN EUROPEA SACA Á 

RÚA O DEBATE SOBRE A COHE-

SIÓN TERRITORIAL E ABRE UN 

PERÍODO ATA FINAIS DE FE-

BREIRO. ENTÓN PODERANSE 

FACER CHEGAR A BRUXELAS 

AS RESPOSTAS A UN CUESTIO-

NARIO QUE, SEGUNDO A COMI-

SARIA DE POLÍTICA REXIONAL, 

DANUTA HÜBNER, AXUDARÁ A 

MELLORAR A COMPETITIVIDA-

DE E O BENESTAR
Danuta Hübner, comisaria de Política Rexional
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1. DEFINICIÓN

A cohesión territorial introduce novos 
temas de debate e realza a importancia 
doutros que xa existían.

- Cal é a definición máis apropiada de cohe-
sión territorial?
- Que novos elementos podería achegar ao 
actual enfoque da cohesión económica e so-
cial tal e como a practica a Unión Europea?

2. ESCALA E ÁMBITO DE ACTUACIÓN DA 
ACCIÓN TERRITORIAL

A cohesión territorial pon de manifesto a 
necesidade dun enfoque integrado para 
abordar os problemas a unha escala xeo-
gráfica adecuada que pode requirir a co-
operación das autoridades locais, rexio-
nais e ata nacionais.

- Ten un papel a UE no fomento da cohesión 
territorial? Como podería definirse ese papel 
respectando o principio de subsidiariedade?
- En que medida a escala territorial da inter-
vención política debe variar en función dos 
problemas abordados?
- As zonas con características xeográficas 
específicas requiren medidas políticas espe-
ciais? En caso afirmativo, cales?

3. MELLORAR A COOPERACIÓN

Unha maior cooperación transrexional e 
transnacional expón cuestións en mate-
ria de goberno.

- Cal debe ser o papel da Comisión para esti-
mular e apoiar a cohesión territorial?
- Son necesarias novas formas de cohesión 
territorial?
- É preciso desenvolver novos instrumentos 
lexislativos e de xestión para facilitar a co-
operación, incluíndo as rexións fronteirizas 
exteriores?

4. MELLORAR A COORDINACIÓN

Mellorar a cohesión territorial implica 

mellorar a coordinación entre políticas 

sectoriais e territoriais e mellorar a co-

herencia entre as intervencións territo-

riais.

- Como se pode mellorar a coordinación das 

políticas sectoriais e territoriais?

- Que políticas sectoriais deben prestar unha 

maior atención ás súas implicacións territo-

riais no momento da súa concepción? Que 

instrumentos deben desenvolverse a ese res-

pecto?

- Como se pode reforzar a coherencia das po-

líticas territoriais?

- Como se poden combinar mellor as políti-

cas comunitarias e nacionais para contribuír 

á cohesión territorial?

5. NOVAS ASOCIACIÓNS TERRITORIAIS

A consecución da cohesión territorial 

pode implicar tamén unha maior parti-

cipación na formulación e aplicación das 

políticas.

- Será necesaria para a consecución da co-

hesión territorial a participación de novos 

actores na elaboración de políticas, como re-

presentantes da economía social, interlocu-

tores locais, organizacións de voluntariado e 

organizacións non gobernamentais?

- Como pode alcanzarse o nivel de participa-

ción desexado?

6. MELLORAR A COMPRENSIÓN DA CO-

HESIÓN TERRITORIAL

- Que indicadores cuantitativos/cualitativos 

deben desenvolverse a nivel comunitario 

para controlar as características e tenden-

cias da cohesión territorial?

UNHA ENQUISA TRASCENDENTAL PARA O FUTURO DE EUROPA
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Michel-Eric Dufeil é unha das voces 
máis autorizadas sobre financia-
mento e desenvolvemento rexional 
dentro da Unión Europea. Tras case 
un cuarto de século de bagaxe na 
Comisión, é o actual responsable 
da Unidade de España na Dirección 
Xeral de Política Rexional da Comi-
sión Europea e defende a política 
de cohesión como unha das claves 
do desenvolvemento económico de 
Galicia. “Vostedes conseguiron rea-
lizar unha importante converxen-
cia co nivel de renda medio da UE 
ao recortar arredor de 25 puntos 
porcentuais o diferencial respecto 
ao PIB per capita comunitario nos 
dous últimos decenios”, anticipa.

- Dúas décadas despois da posta 
en marcha da Política de Cohesión 
da UE, cal cre que foi o principal 
valor engadido que achegou?
- A política de cohesión  favoreceu a 
creación de emprego e o desenvol-
vemento económico das rexións eu-
ropeas do mesmo xeito que o fixe-
ron outras políticas comunitarias, 
como o mercado interior, a política 
de transportes ou a política de in-
vestigación. Entre 1995 e 2005, o 
PIB por habitante en España pa-
sou do 91 ao 102 % da media da 
UE. Polo que respecta ao emprego, 
estímase que os investimentos eu-
ropeos nas rexións menos desen-
volvidas crearon aproximadamen-
te 570.000 empregos no período 
2000-2006 en toda a Unión. Pero 

o impacto da política de cohesión 
ten que ver tamén co feito de mello-
rar a calidade de vida dos cidadáns 
da Unión Europea. Así mesmo, non 
podemos esquecer que ter que 
administrar os fondos estruturais 
segundo as regras dos textos euro-
peos supuxo a introdución na Admi-
nistración española, tanto no eido 
nacional como no rexional, dunha 
nova cultura de asociación, de ava-
liación, de boa xestión financeira e 
de control. 

- En que mellorou Galicia coa Polí-
tica de Cohesión? 
- A situación económica de Galicia 
mellorou substancialmente. Aín-
da tendo en conta o impacto das 
ampliacións do 2004 e 2007, que 
rebaixaron o nivel da media comu-
nitaria, completouse unha conver-
xencia económica indiscutible co 
resto da Unión. Dende a entrada 
de España na Unión, a política de 
cohesión beneficiou de xeito sig-
nificativo a Galicia, representando 
sempre, nos diversos períodos de 
programación entre 1989 e 2013, 
a segunda rexión española, tras 
Andalucía, que máis diñeiro recibe 
en cifras absolutas. Entre 2000 e 
2006, Galicia utilizou fondos estru-
turais para a mellora da competi-
tividade empresarial, o impulso do 
desenvolvemento sustentable e a 
creación de emprego de calidade, 
pero os maiores investimentos con-
centráronse nas infraestruturas de 

“GALICIA ESTÁ ANTE A ÚLTIMA OPORTUNIDADE 

PARA UTILIZAR OS FONDOS ESTRUTURAIS”

MICHEL-ERIC DUFEIL
Xefe da Unidade de España da Dirección Xeral 
de Política Rexional da Comisión Europea
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transporte (60 % da contribución 
FEDER ao POI Galicia 2000-2006) 
e as ambientais (16 %).  Os impor-
tantes investimentos que se levaron 
a cabo no conxunto de infraestrutu-
ras de transporte, como a autoes-
trada Santiago-Ourense ou diversos 
tramos do eixe atlántico de alta ve-
locidade, melloraron a accesibilida-
de territorial. Financiáronse tamén 
actuacións de desenvolvemento no 
medio rural con axuda a pemes ou 
a mellora de infraestruturas. Os 
déficits ambientais de Galicia ta-
mén se viron reducidos, resultando 
especialmente notables os logros 
acadados en relación coa xestión 
dos recursos hídricos, tanto en ma-

teria de abastecemento como de 
saneamento e depuración de augas 
residuais. Tamén resultan relevan-
tes os avances na xestión dos resi-
duos, ámbito moi sensible pola dis-
persión da poboación no territorio. 
Os logros alcanzados en materia de 
emprego e mellora da cualificación 
da man de obra tamén foron con-
siderables. O desenvolvemento do 
I+D non só se cinguiu ao ámbito da 
empresa, senón que se tentou favo-
recer a implantación da sociedade 
da información en Galicia. 

- Que beneficios pode extraer Ga-
licia dos fondos comunitarios de 
aquí ao 2013?

- Galicia forma parte do grupo 
de rexións que pode beneficiarse 
do financiamento previsto para o 
obxectivo converxencia. Están ante 
unha oportunidade para seguir uti-
lizando os fondos estruturais, pero 
trátase da última, xa que nestes 
momentos Galicia supera sensible-
mente o limiar do 75% do PIB per 
capita europeo. Para este período 
2007-2013 planeouse substituír 
paulatinamente os investimentos 
en grandes infraestruturas e as 
axudas directas ás empresas por 
investimentos na I+D+i, as enerxías 
renovables e o tecido empresarial.  
Este cambio maniféstase na apos-
ta decidida polo apoio aos factores 

Michel-Eric Dufeil durante unha conferencia o pasado mes de novembro no Parque Tecnolóxico de Galicia
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membros queren, sen ningunha dú-
bida, manter as accións desta polí-
tica. Outra cuestión moi importante 
para o futuro das rexións españolas 
é saber se o obxectivo “competiti-
vidade rexional e emprego”  conti-
nuará existindo, ou ben se a política 
de cohesión se consagrará  exclusi-
vamente á súa tarefa prioritaria, é 
dicir, á converxencia económica das 
rexións menos desenvolvidas. A co-
misión defendeu sempre o obxecti-
vo “competitividade” e é desexable 
que continúe nesta orientación. 

- Que perspectivas financeiras se 
albiscan para ese período? Póde-
se esperar que haxa un período 
de transición en canto á recepción 
de fondos europeos para aquelas 
rexións que como Galicia pasen de 
ser rexións obxectivo converxencia 
ao que se nomea “phasing in”?
- É demasiado pronto para des-
cribir as características da futura 
política de cohesión e convén non 
adiantar as decisións que se van 
tomar. Pero a selección de fórmu-
las de transición que lles permitan 
ás rexións afectadas asegurar nas 
mellores condicións as transicións 
no seo das evolucións económicas 
e sociais a longo prazo é o que ata 
hoxe se levou a cabo sempre. Moi-
tos argumentos do debate defenden 
este enfoque. 

- Recentemente, a Comisión Euro-
pea lanzou unha consulta pública 
sobre a cohesión territorial a tra-
vés do Libro verde de cohesión 
territorial. Será esta consulta un 
elemento clave para o deseño da 
política comunitaria de fondos tan-
to estruturais como sectoriais a 
partir do 2013? 
- A cohesión territorial formou par-
te sempre, de xeito implícito, da 
política de cohesión. Agora este 
concepto ten que pasar a ser unha 
parte “explícita”. O debate lanzado 
a través do Libro verde inscríbese 
claramente no contexto da reflexión 
sobre a evolución futura da políti-
ca de cohesión. A cuestión clave 
é saber como facer para que a di-

tes presentará un informe sobre o 
contido e a xestión da política de 
cohesión. Este informe alimentará 
o debate sobre o futuro desta po-
lítica. A finais de abril, a comisaria 
Hübner presentará un documento 
de orientación que proporá as pri-
meiras pistas concretas para o fu-
turo. Debemos, sobre todo, levar a 
cabo unha reflexión sobre quen fai 
que na nosa política e sobre a cues-
tión da gobernabilidade. Debemos 
analizar os medios para implicar 
máis os socios na preparación e a 
xestión dos programas. É necesa-
rio, tamén, reflexionar sobre unha 
política que estea máis baseada 
nas prestacións e máis orientada 
cara aos resultados. O debate ta-
mén examina de que  xeito a po-
lítica de cohesión pode axudar as 
rexións europeas a afrontar os de-
safíos actuais, tales como o cam-
bio climático, a mundialización, os 
cambios demográficos e os temas 
enerxéticos como o abastecemen-
to, o aforro ou a sustentabilidade.

- Vai haber Política de Cohesión 
logo de 2013?
- Por agora é difícil describir como 
será a política de cohesión despois 
do 2013, pero parece que os estados 

de competitividade rexional que 
permiten un crecemento sostido e 
sustentable da produtividade e de 
renda a longo prazo. Falo de inno-
vación, desenvolvemento empresa-
rial, formación, medio ou enerxías 
renovables. 

- Cales son os principais retos que 
se enfrontan?
- No ámbito do Fondo Europeo de 
Desenvolvemento Rexional, Galicia 
é a rexión converxencia española 
con máis gasto destinado ás priori-
dades da Unión Europea, cun 72% 
sobre a axuda total do programa 
operativo. Os principais retos para 
o futuro son, en primeiro lugar, 
identificar novas ideas e proxectos 
que concreten, na práctica, as boas 
intencións e apostas estratéxicas 
enunciadas no programa. Hai que 
xerar novas ideas e partenariados 
público-privados e interinstitucio-
nais que nos permitan facer realida-
de os obxectivos de Lisboa. Cómpre 
destacar a absoluta necesidade de 
mellorar os mecanismos de xestión 
e auditoría, que garantan máis  o 
rigor e a regularidade na utilización 
dos fondos, fondos que foron postos 
á disposición polo contribuínte eu-
ropeo. Unha boa xestión financeira 
é, como o principio de asociación, 
un elemento clave para utilizar con 
éxito os fondos estruturais.  Todos 
os actores da política rexional co-
munitaria, incluíndo as autoridades 
rexionais, están interesados en que 
esta política sexa un éxito. Para iso, 
é necesario promover un bo traba-
llo, pero tamén vixiar que a xestión 
se basee en sistemas fiables e só-
lidos que garantan a utilización 
correcta dos fondos. Os desafíos 
están sobre a mesa e cremos que 
Galicia saberá aproveitar, unha vez 
máis, esta oportunidade.

- Neste momento hai un debate no 
seo da UE sobre a evolución da po-
lítica de cohesión a partir de 2013. 
Cales son as claves deste debate? 
- En efecto, estamos nos inicios 
deste gran debate. En marzo, un 
grupo de expertos independen-
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versidade dos territorios europeos 
sexa unha vantaxe competitiva e 
como asegurar que cada territorio 
contribúa ao benestar de toda Eu-
ropa. A cohesión territorial permiti-
rá reflexionar sobre novos tipos de 
cooperación entre os estados e as 
rexións, para exceder as fronteiras 
administrativas e distancias xeo-
gráficas. De feito, os desafíos como 
o cambio climático ou a conxestión 
dos nosos eixes de transporte non 
respectan as fronteiras. É necesario 
reforzar a cooperación e as asocia-
cións entre as rexións para obter 
así unha Europa mellor preparada 
co fin de afrontar a mundialización. 
Tense que deseñar unha política 
de cohesión aínda máis flexible 
que poida adaptarse rapidamente 
a estes problemas complexos e a 
estas novas realidades. Así mes-
mo, a perspectiva introducida polo 

concepto de cohesión territorial te-
ría que constituír un estímulo forte 
para todas as rexións europeas para 
valorar as súas vantaxes competiti-
vas, para desenvolver o mellor po-
sible a súa identidade económica e 
social e para buscar a combinación 
que mellor lles conveña entre com-
petencia e cooperación cos outros 
territorios. 

- Co Libro Verde entrevese que se 
comeza a considerar a utilización 
de indicadores adicionais ao PIB 
per capita que recollan as caracte-
rísticas específicas dos territorios 
para a súa elixibilidade á hora de 
recibir financiamento europeo.
- Os estados membros terán que 
pronunciarse sobre esta cuestión, 
pero o debate sobre a posibilidade 
de integrar novos indicadores está 
aberto. Sería,  en efecto, o xeito de 

recoñecer que as estatísticas non 
son sempre suficientes para reflec-
tir a realidade dun territorio. Con 
todo, non se trata de propor unha 
compensación automática diante 
dos hándicaps territoriais porque 
suporía facer correr un grave peri-
go á coherencia da política de co-
hesión, así como fragmentala en 
tantos enfoques distintos como si-
tuacións específicas hai en Europa. 
O Libro verde propón un enfoque 
que consiste en axudar a todos os 
territorios, incluíndo as illas e as 
rexións montañosas, e aproveitar 
ao máximo as súas característi-
cas, e todo aquilo que os faga máis 
competitivos. Trátase esencialmen-
te do desenvolvemento de todos os 
territorios no seo dunha visión inte-
grada do que constitúe o territorio 
da Unión Europea e non só dunha 
redistribución simple das riquezas.

Michel-Eric Dufeil atende as preguntas de responsables de parques tecnolóxicos durante unha visita a Tecnópole
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converteu o corazón xeográfico de 
Galicia nun dos epicentros da gue-
rra económica entre os contenden-
tes da Segunda Guerra Mundial. 
Logo de 40 anos de abandono, o 
poboado, composto de vivendas, 
un cine, unha igrexa, unha escola e 
espazos comúns, foi adquirido polo 
Instituto Galego da Vivenda e Solo 
en 2000 para a súa rehabilitación. 

Por que ese interese da Unión Euro-
pea? “Porque é un proxecto de des-
envolvemento local a partir dun pa-
trimonio xa feito, que pon en valor o 
territorio. É o abc de como hai que 

“Este é o típico proxecto que gus-
ta na Unión Europea”, observa con 
entusiasmo dende o seu despacho 
a directora xeral de Fomento e Ca-
lidade da Vivenda, Encarna Otero, 
cando fala do nacemento do futuro 
Obradoiro da Memoria da Minería 
Galega. O proxecto agromará no 
propio poboado mineiro de Fon-
tao (pequena parroquia de Vila de 
Cruces, na comarca pontevedresa 
do Deza), construído entre os anos 
1955 e 1958 e inaugurado nos se-
senta, logo da eclosión da “febre do 
volframio”, mineral que se extraía 
no parque mineiro de Fontao e que 
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facer as cousas”, responde Encarna 
Otero. E así é, xa que dende finais 
de 2003 “asentáronse no poboado 
familias, procedentes do arredor, 
ata de Vigo ou Compostela, ao abei-
ro dun programa de recuperación 
de núcleos tradicionais do rural 
galego, polo que se rehabilitaron e 
adxudicaron como vivendas de pro-
tección para novos poboadores o 
conxunto habitable do poboado de 
Fontao”, explica Miguel Domínguez, 
actual presidente da Asociación Ve-
ciñal Minas da Brea, nome polo que 
era coñecida a explotación no seu 
contorno. 

“Algo parecido ao que vemos nas 
películas do oeste coa febre do 
ouro”. Así imaxina Encarna Otero, 
que ademais é licenciada en Histo-
ria pola Universidade de Toulouse-
Le Mirail, a vida no parque mineiro 
de Fontao durante a década dos co-
renta. Daquela floreceu coma nun-
ca a actividade nas minas da Brea 
dende o seu inicio en 1888. O uso 
do volframio para fabricación de 
blindaxes e proxectís converteuno 
en motivo de disputa durante a Se-
gunda Guerra Mundial.

En 1939 Fontao era unha das gran-

des minas de volframio activas de 
ámbito  mundial. Xusto entón, e 
tras pasar por propietarios ingle-
ses ou franceses, o franquismo de-
terminou que debería pasar a ser 
controlada polos irmáns Fernando 
e César Cort. “Unha Alemaña nazi 
illada necesitaba dun constante 
fluxo deste metal para alimentar a 
súa industria bélica, e pola outra 
banda estaban os aliados que viron 
na súa compra unha oportunidade 
para privar os inimigos de tan pre-
zado metal. Ambos desataron unha 
batalla comercial que disparou os 
prezos”, relata Eliseo Fernández na 

Na páxina da esquerda, o 

vello cine do poboado de 

Fontao. Sobre estas líñas, 

mineiros nos anos 40
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da mina, fíxose forte unha rede de 
compradores a servizo do mellor 
ofertante. Así, Fontao converteuse 
nun fervedoiro de axentes secretos, 
espías, negociantes e contrabandis-
tas. E tamén aventureiros, furtivos 
que extraían o mineral de pozos 
abandonados arriscaron e perde-
ron a vida en condicións precarias; 
as instalacións e equipamentos da 
empresa eran “un orixinal enclave 
tecnolóxico, en zona agrícola e gan-
deira”, describe Eliseo Fernández.   

Nesa época no parque mineiro con-
trastaba a opulencia das vivendas 
de propietarios coa pobreza dos 
barracóns do chamado “barrio de 
madeira”, que se completaba con 
numerosas tabernas, a onde tamén 
chegou a prostitución chamada 
polo diñeiro. As lendas da época 
mesmo contan que os cigarros se 
leaban con billetes de mil pesetas. 

A rehabilitación do poboado
Como documenta Fernández, no 
verán de 1944 “o prezo do mineral 
caeu”, e diminuíu bruscamente a 
actividade. Porén, a guerra de Co-
rea, na década seguinte, fixo pensar, 
erroneamente, “nunha nova época 
dourada” e así naceu o poboado mi-
neiro de Fontao, que dispuña dunha 
espléndida sala de cine, dunhas es-
colas ou dunha igrexa. 

Encarna Otero advirte da “calidade 
arquitectónica do conxunto e das vi-
vendas, excepcionalmente moderna 
e funcional para a época”, aspecto 
no que tamén insiste o equipo for-
mado polos arquitectos Enrique 
Barreiro, Carolina Mateos, Jorge 
García e o aparellador Juan Manuel 
Pérez, encargados do proxecto de 
rehabilitación do poboado adxudi-
cado pola Consellería de Vivenda, 
ante o inminente inicio das obras: 
“É un agasallo formar parte do 
proxecto. Coñecemos a Basilio Bas, 
o arquitecto que dirixiu a obra, con 
quen puidemos conversar e descu-

publicación Fontao na Retina pro-
movida pola Consellería de Vivenda 
e Solo. Centos de traballadores e 
cazadores de fortuna foron atraídos 
ata o Deza. “Había máis de seis-
centos traballadores contratados”, 
sostén Encarna Otero. Calcúlase 
que foron catro mil os mineiros du-
rante a febre. Fontao era unha “illa 
de prosperidade na Galicia empo-

brecida e famenta da posguerra”, 
di Fernández. A agricultura e a gan-
daría substituíronse por negocios 
máis lucrativos e comezou a correr 
o diñeiro. “Saía mellor arrendarlles 
cortellos aos traballadores que ter 
animais”, engade Encarna Otero. 

Mentres aliados e nazis disputaban 
o control da empresa concesionaria 

O proxector do cine do poboado aínda está en pé

Vista do poboado de Fontao coas obras do AVE no horizonte
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OS PRESOS POLÍTICOS DE FONTAO

Os autores do libro El poblado minero de Fontao, María Xosé Galdo 
e Abel Losada, din que “o réxime franquista forzou a incorporación 
doutros protagonistas en Fontao. Eran os presos políticos, que re-
dimían condena co traballo na mina”. “Houbo máis de 200, moitos 
deles asturianos con grandes coñecementos técnicos”, engade En-
carna Otero. Grazas ao Destacamento Penal de Fontao, creado en 
1941, “o poboado conseguiu un nivel alto de educación, porque moi-
tos reclusos que foran á Institución Libre de Enseñanza dábanlles 
clase aos nenos”, sinala Otero. Os presos eran parte activa da vida 
da mina e participaron nun equipo de fútbol, o Minas FC, no que 
xogaron reos que estiveran na primeira división. Déronse tamén as 
condicións para reactivar organizacións clandestinas antifranquis-
tas relacionadas coa aparición da actividade guerrilleira no lugar. 
Os presos participaban cada 4 de decembro na festividade de Santa 
Bárbara, patroa dos mineiros, celebración recuperada pola asocia-
ción veciñal, que está a traballar nun encontro dos antigos habitan-
tes do poboado. “En ocasións chegan fillos e netos de xente que vi-
viu aquí. É moi emotivo”, asegura o presidente da entidade veciñal.

brir o seu exemplo de modestia e 
sentido común que agardamos que 
nos acompañe no noso traballo”. 

“O criterio é salvagardar o valor 
arquitectónico dos edificios ade-
cuándoos ás necesidades actuais”, 
establece o equipo de arquitectos, 
que centrará a intervención na igre-
xa, “conservada na súa totalidade 
e que albergará unha sala de ex-
posicións e eventos con espazo na 
planta baixa, antes sancristía, para 
almacén”; na escola, “onde se dis-
tinguen dúas salas, que separaban 
as clases de nenos e nenas e que 
funcionarán como escolas-obra-
doiros”, e poida que tamén como 
albergues para acoller estancias de 
estudantes ou investigadores; e no 
cine, “onde se adecuará a sala de 
proxeccións e uso polivalente”. 

A directora xeral de Calidade e Fo-
mento da Vivenda engade que “o 
cine tamén cumprirá funcións de 
abastecemento local, ata agora 
inexistentes, cun supermercado e 
un bar-restaurante, o que creará 
postos de traballo vinculados ao 
poboado”. A rehabilitación, na que 
se investirán 2,1 millóns de euros 
procedentes do Fondo Europeo de 
Desenvolvemento Rexional (FEDER), 
incluirá a remodelación de espazos 
como o campo de fútbol do poboa-
do, que se adaptará a pista polide-
portiva.

Unha activa asociación veciñal
Encarna Otero afirma que o Obra-
doiro da Memoria da Minería Ga-
lega funcionará como un plan de 
desenvolvemento local unido á 
Asociación Veciñal Minas da Brea, 
que dinamiza a vida do poboado, 
no que na actualidade viven unhas  
200 persoas, con actividades lúdi-
cas e culturais, como o Primeiro 
Programa Activa Fontao; Fontao na 
Memoria, unha ampla exposición 
fotográfica do traballo na mina e 
da vida no poboado; o Certame de 

“Era unha represaliada, meteran o marido no cárcere, e foi detida por estraperlista”, di 

Encarna Otero.  



UN PROXECTO PARA LEMBRAR O ESPLENDOR MINEIRO

UN PLAN DIRECTOR INVO-

LUCRA A VARIAS CONSELLE-

RÍAS NA DINAMIZACIÓN DO 

POBOADO E A CREACIÓN 

DO OBRADOIRO DA MINERÍA 

GALEGA DO QUE PODERÁ 

SAIR UN PROXECTO AINDA 

MÁIS AMBICIOSO EXTEN-

SIBLE A TODO O PARQUE 

MINEIRO PARA COÑECER AS 

ENTRAÑAS DO PROCESO DE 

EXTRACCIÓN
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Contacontos, no que colaboraron 
os maiores do lugar; as Xornadas 
Audiovisuais, nas que se proxecta-
ron curtametraxes e documentais 
relacionados coa minería, como o 
galardoado  A memoria nos tem-
pos do volfram, de Antonio Caeiro, 
quen acudiu en agosto ao poboado 
de Fontao para celebrar un colo-
quio sobre os presos políticos que 
traballaron na mina durante o réxi-
me franquista; ou as I Xornadas de 
Dinamización Infantil e Xincanas 
Mineiras. “Foi emocionante ver os 
nenos ilusionados imitando labores 
mineiras, como o lavado de volfra-
mio”, conta o presidente da asocia-
ción. Confesa que a súa pretensión 
é que Fontao renaza e cre que o es-
tán a conseguir porque “en agosto 
houbo máis de 600 visitas”. 

Plan director
Otero asume que a consellería ten 
que involucrarse nese renacemento 
e resume as fases do proceso que 
se leva a cabo para crear o Obra-
doiro da Memoria da Minería Gale-
ga: “Primeiro, a posta en valor do 
patrimonio construído. Logo, crear 
vida cunha exposición permanente 
que os veciños coiden e, por fin, xe-
rar maior oferta. No cine, proxectar 
un encontro de curtas da minería, 
da represión e da memoria. Que-
remos que a arquitectura sexa un 
valor, creando un centro de estudos 
a partir das visitas que xa se produ-
cen das escolas de arquitectura. O 
mesmo ca o audiovisual”. 

Pero o proxecto esténdese ao in-
menso patrimonio natural e cul-
tural da zona: “Temos o Entroido 
de Merza, declarado de interese 
turístico”. Ademais, a Asociación 
Veciñal e Agader reactivarán a Ruta 
do Estraperlo. “En dez quilómetros, 
reproducindo o camiño que facían 
os estraperlistas do volframio, ato-
pamos o mosteiro de Carboeiro, o 
balneario da Brea, a praia fluvial 
da Carixa, a fervenza do río Toxa, 

ata rematar no cámping de Medelo. 
Un camiño de beleza extraordina-
ria ao pé do río, onde atopamos un 
conxunto de dez antigos muíños”, 
describe Miguel Domínguez. En-
carna Otero, agrega que o poboa-
do será un recinto, a dez minutos 
da autopista Santiago-Lalín, que lle 
permitirá unha ampla oferta de le-
cer ao visitante. “Xa temos os usos, 
porque nada máis chegar á conse-
llería encargamos un plan director 
–explica Otero– no que se integran 
as consellerías de Industria e Inno-
vación, Cultura, Desenvolvemento 
Rural e Medio Ambiente. Mesmo 
estamos mirando se Educación 
coloca o poboado nun circuíto de 
estancias semanais con monitores 
para escolares, e as universidades 
tamén teñen que implicarse e fara-
no a través do centro de I+D+i do 
audiovisual, pero tamén da xeoloxía 
ou da enerxía, no que está interesa-
da a Dirección Xeral de Minas”. 
 
Deste obradoiro pode xermolar un 
proxecto máis ambicioso, extensi-
ble a todo o parque mineiro, para 
coñecer as entrañas do proceso de 
extracción e tratamento do volfra-
mio: as galerías, os lavadoiros, os 
obradoiros mecánicos e de repara-
ción de maquinaria, o edificio de 
compresores ou a subestación eléc-
trica. Un equipamento de tecnoloxía 
punta na época, que “hoxe podería 
funcionar en perfectas condicións”, 
asegura Miguel, o vixiante destas 
instalacións que permanecen no 
interior do cerco mineiro, propieda-
de da familia Cort. “O paso funda-
mental darase se a familia colabora 
no proxecto para poder visitar as 
instalacións, pero de momento es-
tamos en negociacións para vincu-
lar o Plan de peche da mina co uso 
das dependencias propiedade dos 
Cort”, informa Encarna Otero, quen 
asegura que o Obradoiro da Memo-
ria da Minería Galega “funcionará 
xa co que hai agora e en dezaseis 
meses estará todo rematado”.
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Vista desde o altar da igrexa do poboado, da que agora comeza o proceso de rehabilitación
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O CENTRO TECNOLÓXICO DA 

AUTOMOCIÓN DE GALICIA (CTAG) 

FOI PIONEIRO DUN XEITO DE IN-

VESTIR OS FONDOS EUROPEOS.  FOI 

UNHA APOSTA POLO I+D QUE SE 

REVELOU VÁLIDA E QUE AOS SEIS  

ANOS DA SÚA POSTA EN MARCHA 

MIRA CARA A UNHA AMPLIACIÓN 

INMINENTE PARA COMPETIR MÁIS 

ALÁ DO 2013

O COCHE FANTÁSTICO 

APARCA NO PORRIÑO

Ao final do Polígono da Granxa do 
Porriño as dúas naves do Centro 
Tecnolóxico da Automoción de Ga-
licia acollen un xeito de entender 
a investigación como un servizo á 
sociedade. Un coche coas tripas 
ao aire sorprende nada máis cru-
zar a porta, tamén a esixencia de 
asinar un compromiso de confi-
dencialidade sobre o que se vexa 
ou se escoite. No CTAG ábrense 
camiños, búscanse solucións non 
xa para xerar coñecemento senón, 
sobre todo, para que chegue ás 
empresas e facelas máis competi-
tivas. “Aquí non se tira o diñeiro”, 
anticipa Luís Moreno, director xeral 
do centro. Non se tira e, ademais, 
conséguese plasmar un retorno da 
aposta económica de quen creu 
nunha idea que comezou a forxarse 
hai pouco máis dunha década. Foi 
entón cando se constituíu o Clús-

ter de Empresas de Automoción de 
Galicia que, seguindo as tendencias 
doutras rexións europeas, buscaba 
darlles resposta ás esixencias de 
competitividade, valor engadido en 
I+D que tiña a industria de compo-
ñentes dun sector que en Galicia 
fabrica cada ano máis de medio 
millón de vehículos e xera máis de 
35.000 postos de traballo. Existía a 
percepción de que esa demanda ía 
medrar e de que era preciso ofrecer 
un soporte, de que o futuro da auto-
moción en Galicia pasaba por aí. “E 
comezamos a deseñar estudos de 
viabilidade e plans de negocio para 
ver se era posible abrir un centro 
tecnolóxico”, lembra Moreno.

Eses traballos realizáronse en pri-
meira instancia no seo do clúster e 
pronto se dinamizaron a través dun-
ha fundación na que se involucrou a 

Centro Tecnolóxico da Automoción de Galicia
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industria e tamén a Administración. 
Buscouse financiamento para abrir 
o centro tecnolóxico e explorouse a 
vía europea. Pronto houbo respos-
ta, porque os Fondos Europeos de 
Desenvolvemento Rexional (FEDER) 
axustábanse ás necesidades de do-
tar o edificio de laboratorios e de 
todo o preciso para botar a andar. 
“Contamos con socios como o Cen-
tro para a Excelência e Inovação do 
Automovel, situado en Maia, e pre-
sentamos un proxecto que foi moi 
ben valorado en Bruxelas”, reme-
mora Luís Moreno. Era un contex-
to moi diferente ao actual: cando 
os fondos europeos se destinaban 
a infraestruturas dende O Porriño 
apostábase por dedicalos a I+D. 
“Adiantámonos á tónica que prima 
agora. Nese sentido fomos pionei-
ros”, asume o director xeral do 
CTAG, que lembra os eloxios da co-

misaria de Política Rexional, Danu-
ta Hübner. “Díxome que era a pri-
meira vez que vía un proxecto que 
axudase tanto ao desenvolvemento 
competitivo das empresas e tamén 
ao desenvolvemento intersocial”.

Participación igualitaria
Así as cousas, o CTAG comezou a 
súa actividade en outubro de 2002 
cun persoal de trinta persoas. Seis 
anos despois son 300, o 85% deles 
enxeñeiros procedentes de cinco 
países diferentes, e o pasado ano 
pechou cunha facturación que su-
perou os 16 millóns de euros, unha 
terceira parte con contratos e tra-
ballos realizados para clientes de 
fóra de Galicia. O centro mira cara 
a un futuro ante o que non elude a 
verba crise, pero ao que opón unha 
traxectoria clara de traballo. “As ac-
tividades que están comezadas van 

seguir e estamos iniciando novas 
liñas de investigación e desenvolve-
mento. Os momentos de crise aféc-
tannos porque o mercado redúcese 
para todos, pero o noso é máis de 
proxectos a medio e longo prazo”, 
explican os responsables do CTAG, 
unha fundación sen ánimo de lucro 
que procura non estar en números 
vermellos e que se nutre, sobre 
todo, de contratos e traballos con 
empresas porque as axudas públi-
cas representan tan só unha cuarta 
parte do seu financiamento. “E a 
gran maioría proceden da conco-
rrencia a proxectos competitivos”, 
afirma Luís Moreno.

Seis anos despois, Moreno incide en 
que seguen coa ilusión do primeiro 
día e que esta se renova co desa-
fío de novos proxectos, que o CTAG 
ten capacidade para captar a nova 



42

PIONEIROS NA APOSTA POLO I+D

fornada de profesionais que saen 
das universidades galegas, pero 
tamén a expertos procedentes do-
utras comunidades ou países. “Se-
ducímolos cun proxecto de futuro, 
confianza e o apoio da industria”, 
matiza. Por iso, asegura, cando hai 
dous anos ampliaron as ambicións 
do centro para traballar na electró-
nica, puideron traer a Galicia a dez 
dos mellores especialistas dende 
Cataluña. 

Porque no Porriño non paran e te-
ñen plans. Andan enfrascados no 
desenvolvemento de dúas liñas en 
electrónica e novos materiais. “Tam-
pouco se trata de facer de todo. O 
noso criterio é o de cooperar e bus-

car alianzas con outros centros tec-
nolóxicos”, puntualizan. E estiman 
imprescindible unha ampliación 
que esperan axilizar nos vindeiros 
meses e para a que din precisar 50 
millóns de euros. “Dez millóns che-
garán nunha primeira fase grazas a 
un convenio coa Xunta”, explican. 
Ese diñeiro xa ten destino: un Cen-
tro de Excelencia para Electrónica 
en Vehículos Intelixentes. Para o 
resto hai que agudizar o enxeño. 
“Temos proxectos presentados aos 
programas das diferentes adminis-
tracións -ilustra o responsable do 
centro-, ao Plan galego de I+D+i, a 
programas estatais ou europeos e 
tamén nos presentamos a un Inte-
rreg para obter financiamento para 

un proxecto de deseño de vehículo 
ecoloxicamente correcto que pre-
paramos en cooperación co CEIIA 
portugués”.

A innovación é produtividade e 
desta derívase o desenvolvemento 
da economía, pero a Luís Moreno, 
como responsable dun centro tec-
nolóxico, preocúpao tamén que a 
xente saiba para que serve o que se 
fai nesas naves que lles demandan 
confidencialidade aos que entran 
nelas. Por iso traballan en accións 
divulgativas, en explicar que antes 
os asentos dos coches eran resor-
tes e escuma de algodón e hoxe in-
tegran sofisticados materiais e son 
froito de sisudos estudos ergonómi-
cos ou que integran un airbag para 
a nosa seguridade. “Desenvolvemos 
novos produtos aínda que sabemos 
que a industria non os introduce no 
mercado tan rápido como ocorre 
noutros sectores como pode ser o 
das telecomunicacións. Pero o I+D 
é un alicerce básico para arraigar 
a estrutura do sector do automóbil 
en Galicia e atraer empresas de va-
lor engadido”, relaciona. 

Os fondos comunitarios, cada vez 
máis enfocados cara ao fomento da 
investigación e o desenvolvemento 
tecnolóxico, por forza xogarán un 
importante papel no devir do cen-
tro. En 2013 Galicia xa terá perco-
rrido o camiño cara á converxencia e 
abrirase un novo escenario, pero no 
CTAG senten que están preparados 
para actuar: “Os fondos europeos 
foron de utilidade para o reequili-
brio de Galicia con outras rexións. 
A partir de 2013 todo cambiará, 
pero temos que ser conscientes de 
que seguirá habendo fondos e que 
hai que competir por eles. Temos 
que prepararnos para facelo, mu-
dar a mentalidade de que Galicia 
está lonxe dos mercados porque a 
variable que importa é o tempo de 
resposta e non tanto a distancia”, 
conclúe Luís Moreno.

Interior do Centro Tecnolóxico da Automoción de Galicia



“Somos un centro de investigación 
orientado ao cliente”, explican no 
CTAG. Ofrecen o desenvolvemento 
de proxectos completos e servizos 
de enxeñaría para cada unha das 
fases do ciclo de vida dun produto 
de automoción, dende a investiga-
ción aplicada ata a fabricación en 
serie, dende o proceso de materiais 
ao desenvolvemento de produto, do 
deseño á validación, a fabricación 
e a industrialización. “Traballamos 
en seguridade pasiva, ensaios, elec-
trónica ou ofrecemos servizo tecno-
lóxico orientado a probas de fatiga 
acústica e durabilidade”, indica 
Luis Moreno. 

Dúas novas liñas abren eidos ata 
hai uns meses case inexplorados no 
Porriño. Por unha banda, pártese 
da concepción da electrónica como 
tecnoloxía horizontal que permita 
desenvolver sistemas de axuda á 
condución, sistemas intelixentes 
de transportes ou vehículos que se 
comuniquen entre si. “No eido eu-
ropeo hai un proxecto moi impor-
tante, que é Intelligence Car 2010, 
que analiza as facilidades que pode 
proporcionar a electrónica en segu-
ridade ou comunicacións”, subliña 
Luís Moreno. Neste ámbito, o CTAG 
traballa con Telefónica para trasla-
dar aos vehículos as facilidades que 
ofrecen as novas tecnoloxías da in-
formación e a comunicación. “Xa é 
posible acceder a Internet dende os 
coches, pero do que se trata é de 
xeneralizalo e conseguir un bo nivel 
de comunicacións”, asegura.

A outra liña que vén de abranguer 
o CTAG oriéntase ao traballo sobre 
novos materiais e busca vehículos 
menos contaminantes. “Se conse-
guimos que pesen menos, as emi-
sións descenderán, pero buscamos 
materiais máis seguros ca os ac-
tuais”, inciden os investigadores.

QUE FAI O CTAG?
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e, na segunda fase, con rexións de 
Portugal, Grecia e sur de Italia. 

Preto do cidadán
“Os pactos territoriais están cons-
tituídos sobre o criterio do despra-
zamento dos traballadores, dun 
municipio a outro, nunha zona de-
terminada, esa é unha unidade do 
mercado laboral sobre a que ten 
sentido proxectar e planificar políti-
cas activas”, explica Fuenteseca. E 
engade un exemplo: “Lugo ten un 
raio de influencia de 38 concellos, 
e do emprego que haxa en Lugo de-
pende a vida dos traballadores de 
Outeiro de Rei ou ata de Vilalba”. 
Xustamente Lugo foi, durante o 
2008, un dos primeiros contornos 
en dispoñer dun destes pactos. Ao 
mesmo tempo, fixérono Costa da 
Morte, Valdeorras e Salnés. “Empe-
zamos con catro, logo once e agar-
damos que a mediados de 2009 
estean os quince funcionando, é 
dicir, en pouco máis dun ano toda 
Galicia estará organizada en pactos 
territoriais de emprego, entre cuxas 
funcións figura facer o Plan de em-
prego do seu pacto”, puntualiza o 
responsable de Formación e Colo-
cación da Consellería de Traballo.

Ademais da propia novidade da fi-
gura, Fuenteseca sinala a inclusión 
dos concellos no proceso de diálogo 
e concertación. “Queriamos ir máis 
alá, constituír un órgano pegado ao 
terreo”, di, porque son as institu-
cións que mellor coñecen a realida-

Os pactos territoriais do emprego 
concíbense como o novo instru-
mento do diálogo social e a concer-
tación entre axentes sociais para 
crear emprego. Por primeira vez, 
Xunta, concellos, sindicatos e em-
presas traballarán unidos e coordi-
nados, en pé de igualdade e máis 
a carón ca nunca dos cidadáns, 
para planificar, deseñar e executar 
as políticas activas que sirvan para 
crear emprego nos seus territorios 
de influencia.

Pero a colaboración no seo dos pac-
tos territoriais do emprego trans-
cende ao ámbito das relacións e 
do diálogo entre os axentes sociais 
e adquire unha dimensión trans-
fronteiriza. Será posible executar o 
traballo dos pactos territoriais do 
emprego “en redes de cooperación 
e intercambio e a un nivel trans-
nacional e interrexional, en todo 
aquilo que teña que ver co desen-
volvemento de metodoloxías, ferra-
mentas de traballo conxuntas con 

outras comunidades autónomas e 
con outras rexións de Europa que 
estean deseñando e executando 
procesos de concertación similares 
en materia de emprego”, apunta o 
director xeral de Formación e Colo-
cación da Consellería de Traballo, 
Pastor Fuenteseca, como unha das 
grandes virtudes dos pactos. Nes-
te punto, precisamente, é onde ac-
túa o Proxecto Scope (Sistema de 
Cooperación Orientado a Pactos 
de Emprego), que financiará estes 
intercambios no ámbito transna-
cional e interrexional, con cargo ao 
Eixo 4 do Fondo Social Europeo, 
no Programa operativo de Galicia 
2007-2013, a razón de 200.000 
euros cada anualidade. 

 “Necesitamos que os pactos traba-
llen sobre os mesmos temas, coa 
mesma metodoloxía, porque así 
toda a información que nos trasla-
den poderémola manexar, organi-
zar e usar, actualizar facilmente en 
toda Galicia, para que os datos que 
fornezan os pactos territoriais do 
emprego sexan útiles para todos”, 
sinala Fuenteseca, que engade que 
“o Scope, o único que pretende é 
ver se é transferible, se pode in-
teresar tamén fóra de Galicia, es-
pecialmente entre aquelas outras 
comunidades e rexións que teñen 
como obxectivo a converxencia coa 
Unión Europea”. Así, nunha primei-
ra fase, Galicia traballará no marco 
do proxecto Scope con Estremadu-
ra, Andalucía e Castela-A Mancha 

XUNTA, CONCELLOS, SINDICATOS 

E EMPRESAS ÚNENSE DA MAN DO 

PROXECTO SCOPE NA PLANIFICA-

CIÓN DAS POLÍTICAS ACTIVAS DE 

EMPREGO GRAZAS AOS PACTOS 

TERRITORIAIS, QUE ESTARÁN 

OPERATIVOS EN TODA GALICIA 

NO ANO 2009

UNIDADE POLO EMPREGO

Scope, un novo xeito de cooperación 

orientado a xerar postos de traballo
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OS PACTOS TERRITORIAIS DO EMPREGO SERÁN A 

PARTIR DE AGORA PIARES PARA O DESEÑO 

E EXECUCIÓN DE POLÍTICAS ACTIVAS DE EMPRE-

GO EN GALICIA E A BASE DUN NOVO SERVIZO 

PÚBLICO BAIXO PREMISAS DE COORDINACIÓN 

E CONSENSO

de do seu territorio. “Moitos saben 
poñerlle nome e apelidos a cada un 
dos parados”. As entidades locais, 
admite o director xeral, teñen cada 
vez máis competencias non reco-
ñecidas, fan formación, escolas-
obradoiro, programas, polo tanto, 
“ademais de executar, agora deben 
planificar as políticas activas, parti-
cipar e involucrarse na función dos 
pactos territoriais”.

Pola súa vez, concellos como O Bar-
co de Valdeorras, que xunto con vin-
te máis da bisbarra, constitúen un 
dos primeiros pactos territoriais de 
Galicia, depositan toda a confianza 
nas bondades da nova figura. O seu 
rexedor, Alfredo García, admite que 
“as entidades locais tampouco res-
pondiamos ás necesidades de em-
prego da zona, facíanse cursos re-
petidos, atendendo máis a criterios 
de programación, que logo viamos 
que non tiñan incidencia na colo-
cación dos nosos traballadores”, 
e asegura ter moita confianza no 
proxecto porque “se está facendo 
con cabeza” e porque “non respon-
de ao momento puntual, nin á im-
provisación, senón á planificación”.  

Participación igualitaria
“Todos pesamos o mesmo nas de-
cisións do pacto”, afirma o titular 
de Formación e Colocación en re-
lación coa súa participación e es-
trutura. Sindicatos, empresarios, 
Administración autonómica e local 
teñen o 25% do peso nas decisións 
do pacto, dentro dos órganos que o 
compoñen: un Comité de Dirección, 
presidido polo concello con maior 
proporción de desempregados; e 
unha Asemblea. 

Os pactos tamén se dotan dunha 
asociación, constituída entre sindi-
catos, empresarios e concellos, que 
funciona como un “instrumento 
de relación coa Administración ou 
para ser solicitantes de axudas en 
determinado momento”, segundo 
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como orientadores ou técnicos de 
emprego dun concello, sindicato ou 
asociación, para non desaproveitar 
“un montón de recursos humanos 
moi valiosos de titulados medios e 
superiores”.   

Propostas de políticas activas
Os pactos territoriais do emprego 
serán a partir de agora piares para 
o deseño e execución de políticas 
activas de emprego en Galicia e a 
base para articular un novo servizo 

explica Fuenteseca. Por exemplo, é 
a propia asociación a que solicita 
unha Unidade de Promoción e Des-
envolmento (UPD) proporcionada 
pola Consellería de Traballo a cada 
pacto territorial e que está formada 
por cinco persoas: un director xe-
rente, tres técnicos de emprende-
mento especializados na mellora da 
empregabilidade e tamén na orien-
tación laboral, ademais dun admi-
nistrativo. A UPD é a unidade técni-
ca encargada de lle fornecer a cada 

pacto local os estudos de análise, 
prospección, situación de necesida-
des de empresas e traballadores do 
territorio do pacto, elaboración dos 
plans de emprego, labores de segui-
mento, entre outros, que deberán 
de elevarse ao Comité de Dirección 
e aprobar a Asemblea. “Queremos 
que as UPD repartan xogo”, advir-
ten dende a consellería. Búscase 
que coordinen aqueles equipos que 
hoxe por hoxe traballan ao seu aire 
–“illados”, recoñece Fuenteseca– 

A comarca de Valdeorras, Trives e Viana xa integra 
a máis de vinte concellos nun dos primeiros pactos 
territoriais polo emprego de Galicia. O alcalde do 
Barco, Alfredo García, di que xa fixeron un estudo 
rigoroso das necesidades da zona e dos recursos 
dispoñibles: “A Unidade de Promoción e Desen-
volvemento xa levou a cabo unha prospección de 
mercado, do tipo de parados da zona, por idades, 
profesións…e tamén das empresas. Agora estamos 
no seguinte chanzo, analizar que demandan traba-
lladores e empresas ao tempo que traballamos con 
outras UPD, compartindo metodoloxías e ferramen-
tas”. Os resultados, confirma, serán previsibles, 

pois “sabemos que a nosa industria da lousa de-
manda especialistas de maquinaria pesada”, polo 
tanto, haberá que cubrir a demanda con cursos de 
formación que lles axudarán aos desempregados a 
atopar traballo e aos traballadores a mellorar o que 
teñen.  

García dálles a benvida aos pactos. “Ata o de agora 
a formación ocupacional non ía ao fondo dos pro-
blemas de traballadores, que buscaban formación 
especializada no seu traballo, nin as empresas ato-
paban traballadores especializados. Cos pactos a 
formación sairá do consenso dos axentes sociais”.

OS PRIMEIROS PACTOS XA ESTÁN EN MARCHA
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público, baixo premisas de partici-
pación, consenso e coordinación. 
“Que os pactos nos analicen o seu 
territorio, dende todos os puntos de 
vista”, di Fuenteseca. “Os colecti-
vos de desempregados, as súas de-
mandas e as das empresas, as polí-
ticas activas”, pon como exemplo, e 
esténdese: “Que digan se máis alá 
de que unha escola-obradoiro ser-
vise para rehabilitar unha praza, se 
a xente se inseriu logo no mercado 
laboral ou segue parada…, que fa-
gan propostas de políticas activas, 
e que entren en contacto coas em-
presas tamén, que se comuniquen 
coas oficinas de emprego e lles 
digan: pois naquela empresa ne-
cesitan este tipo de traballadores, 
busca a ver se tes algo para cubrir 
este posto”.

Por outra banda, dende a Conse-
llería de Traballo entenden que se 
está a operar un cambio básico no 

servizo público de emprego, que é 
“recuperar as funcións que debe de 
ter como público, desprivatizalo”, 
logo de eliminar a rede de centros 
asociados, cuxos labores de xestión 
de ofertas e orientación laboral “se 
facían mal”, recoñece Fuenteseca, 
porque duplicaban as das oficinas 
de emprego que, a partir de agora, 
asumirán as tarefas de inscrición, 
clasificación e intermediación: “nós 
somos os únicos que xestionare-
mos a oferta, ninguén externo in-
terferirá”, di. “E, ao mesmo tempo 
que se dá unha atención individua-
lizada a través dos itinerarios per-
sonalizados de inserción de cada 
demandante, descárganse do tra-
ballo máis burocrático as oficinas 
e derívase aos puntos de informa-
ción e ao portal de emprego, onde a 
propia persoa pode modificar datos 
da súa demanda, acceder a ofertas 
e solicitar información”, conclúe 
Fuenteseca.

SINDICATOS, EMPRESA-

RIOS E ADMINISTRACIÓN 

AUTONÓMICA E LOCAL 

TEÑEN O MESMO PESO 

NA PLANIFICACIÓN DAS 

POLÍTICAS DE EMPREGO 

E O PROXECTO SCOPE FI-

NANCIARÁ O INTERCAM-

BIO DE METODOLOXÍAS 

CON OUTRAS REXIÓNS

“ESTASE A CAMBIAR O 

SERVIZO DE EMPREGO 

PARA DESCARGAR AS 

OFICINAS DE EMPREGO 

DO TRABALLO BUROCRÁ-

TICO”, AFIRMA PASTOR 

FUENTESECA, DIRECTOR 

XERAL DE FORMACIÓN E 

COLOCACIÓN DA CONSE-

LLERÍA DE TRABALLO

“ATA O DE AGORA A FOR-

MACIÓN OCUPACIONAL 

NON ÍA AO FONDO DOS 

PROBLEMAS DE TRABA-

LLADORES E EMPRESAS. 

COS PACTOS A FORMA-

CIÓN SAIRÁ DO CONSEN-

SO”, DI ALFREDO GARCÍA, 

ALCALDE DO BARCO DE 

VALDEORRAS



“cuxa actividade entón se centra-
ba na gandaría de cabras e ovellas, 
nas estivadas do centeo e no cultivo 
de pequenas hortas”, sinala Xosé 
Benito Reza. 

No ano 1995, a Xunta mercou a 
aldea abandonada e toda a propie-
dade, 700 hectáreas arredor, “hoxe 
a única propiedade pública que 
ten unha aldea  dentro”, indica o 
director xeral de Conservación da 
Natureza, e pouco despois xa se 
practicaron algúns arranxos, como 
a recuperación da capela e dun 
forno comunal. “O meu soño é que 
a aldea volva ter vida os 365 días 
do ano”, asevera Reza. A finalidade 
agora é reutilizar o poboado para 
unha nova vida comunitaria sus-
tentable, que axude á dinamización 
económica da zona, que se conver-

Durante séculos, as aldeas galegas 
foron exemplos vivos de concep-
tos  hoxe tan recoñecidos como a 
bioconstrución e paradigmas dun 
aproveitamento e xestión susten-
table dos recursos naturais polos 
seus habitantes ata que un pronun-
ciado éxodo do rural sumiu moitas 
aldeas no abandono, en especial en 
zonas do interior de Lugo e Ouren-
se, onde, a maiores, se impuña 
unha dura climatoloxía. Así aconte-
ceu con Salgueiro, unha aldea acu-
billada ao abrigo dos ventos nunha 
zona fértil de val nas beiras dun pe-
queno río que recibe o sol da mañá. 
Trátase dun lugar paradisíaco onde 
estará a primeira aldea ambiental 
de Galicia, localizada na raia seca 
ourensá, na parroquia de Prado, 
concello de Muíños, dentro do Par-
que Natural Baixa Limia-Serra do 

Xurés, o parque transfronteirizo 
máis grande de Europa.

“Esta aldea descubrina cando era 
hippy”, rememora con nostalxia o 
director xeral de Conservación da 
Natureza, Xosé Benito Reza, que 
hoxe capitanea o proxecto, e “mes-
mo pasei unha semana en pleno 
inverno na única casa que conser-
vaba un teito de palla, a mediados 
dos anos setenta”, engade. Daquela 
xa a aldea levaba despoboada máis 
dunha década, pero o medio cen-
to de casas que había conservaban 
os tellados de colmo, ata que foron 
consumidos polas lapas dun gran-
de incendio forestal anos máis tar-
de, “que debeu ser impresionante”, 
apunta Benito Reza. Na veciña pa-
rroquia de Prado viven aínda hoxe 
antigos poboadores de Salgueiro, 

A XUNTA REPOBOARÁ SALGUEIRO, A PRIMEIRA ALDEA DE PROPIEDA-

DE PÚBLICA, CON ESTUDANTES, INVESTIGADORES E VISITANTES, QUE 

REALIZARÁN ACTIVIDADES TODO O ANO PARA COÑECER AS CLAVES 

DA XESTIÓN AMBIENTAL SUSTENTABLE DA MAN DAS NOVAS TECNO-

LOXÍAS, NUN ENCLAVE NO PARQUE NATURAL DO XURÉS

SALGUEIRO SAE DO ABANDONO PARA SER A 

PRIMEIRA ALDEA MEDIOAMBIENTAL DE GALICIA
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ta en lugar ideal para saír do trasfe-
go da vida da cidade, que incorpore 
as últimas tecnoloxías sen perder 
os valores ambientais, que se cree 
unha aula da natureza e se traba-
lle e se investigue en temas como 
obradoiros de construción susten-
table, novas tecnoloxías aplicadas 
á conservación do medio, laborato-
rios, estudos para investigadores, e 
da man das universidades galegas. 
En definitiva, implantar unha ecoal-
dea tecnolóxica”, así se resume o 
futuro de Salgueiro no proxecto de 
recuperación.

Fases da ecoaldea
Cos picos da Serra do Xurés de 
fondo, as máis de corenta vivendas 
unifamiliares, alpendres e cons-
trucións auxiliares, máis o forno e 
a capela de Salgueiro, dispóñense 
lonxitudinalmente en paralelo a 
unha vía principal, que o percorre 
de norte a sur. Desta vía parte unha 
estrutura secundaria de vías con 
acceso ás demais vivendas. Entre o 
núcleo de casas e o río sitúanse as 
eiras e terras de labor que propor-
cionaban o sustento económico da 
aldea.

Sobre a base do desenvolvemento 
económico e a posta en valor do 
contorno natural, a Consellería de 
Medio Ambiente e Desenvolvemen-
to Sostible desenvolve o proxecto de 
recuperación integral de Salgueiro 

atendendo ao respecto do construí-
do e ao patrimonio arquitectónico e 
ambiental do contorno, asegúrase 
no proxecto, dividido en tres fases. 
A primeira comprende a “recupe-
ración dun quinteiro de once ca-
sas destinadas a albergue xuvenil 
e aula da natureza, xa rematadas 
logo de dous anos de traballo”, con 
capacidade para corenta persoas 
entre mozos e monitores, explica 
Xosé Benito Reza. Na planta baixa 
situaranse as zonas de duchas, e 
na alta os dormitorios. Haberá vi-
vendas para monitores, unha sala 
de ocio e televisión, unha cociña, 
un bar e un edificio de recepción, 
indica o proxecto, que tamén con-
templa unha reforma adaptada ao 
acceso de discapacitados físicos. 

O campo de operacións da segun-
da fase son cinco edificios da zona 
central da aldea destinados á Casa 
da Enerxía, restaurante e tenda 
verde. “As cousas hai que poñelas 

en valor, pero sendo sustentables. 
Falamos de dar servizos e xerar 
postos de traballo, mediante con-
cesións administrativas”, di Reza. 
Esta edificacións daranlles servi-
zo aos visitantes do parque natu-
ral que se acheguen a Salgueiro 
e cuxas obras se iniciaron a finais 
do ano 2008. Será na terceira fase 
cando se acometa a recuperación 
do segundo maior número de edi-
ficios, para vivendas de investiga-
dores, laboratorios, salas, museo 
e auditorio. “Xa temos apalabrado 
coa Universidade de Vigo, a través 
do campus de Ourense, un convenio 
de colaboración para que alumnos 
e investigadores veñan formarse e 
a facer o seu traballo. Temos mon-
te, río, campo, penedos, clima... 
Queremos que sexa lugar de inter-
cambios, de seminarios de investi-
gación, mesas redondas ou grupos 
de traballo sobre temas de interese 
ambiental e proxectos da conselle-
ría”, conclúe o director xeral. 

UNHA ALDEA AMBIENTAL NO PARQUE NATURAL DO XURÉS

A ALDEA AMBIENTAL DE SALGUEIRO DOTARASE DE 

SERVIZOS PARA VISITANTES COMO BAR, RESTAU-

RANTE, TENDA VERDE E MUSEO, UN ALBERGUE 

PARA ESCOLARES E ESTUDANTES, VIVENDAS E UN 

AUDITORIO PARA INVESTIGADORES E DOCENTES

49



para visualizar como se vivía alí. 
“Temos un estudo realizado polo 
catastro das familias que vivían, 
da distribución das hortas e do 
que cultivaba cadaquén, onde os 
prados, a touza, o centeo”, afirma 
Reza, cuxa idea é traer un grupo de 
caseiros que traballe algún campo 
coma antes, e facer a seitura, o col-
mo co que logo se teitaban as casas 
e ver iso tamén. “Ideas mil, pero 
primeiro arrancar”, di

Un dos atractivos de Salgueiro 
será, sen dúbida, a Casa das Ener-
xías, que contará con instalacións 
demostrativas das enerxías renova-
bles e sustentables implantadas en 
Galicia, como a solar, a minieólica, 
a xeotérmica ou a biomasa, explica 
o director xeral de Conservación da 
Natureza, Xosé Benito Reza. Nela 
observarase o consumo e balance 
enerxético da aldea nun momen-
to determinado, que tipo de ener-

xía emprega, a que parte da aldea 
abastece, mediante cadros lumíni-
cos e paneis explicativos. Reza in-
siste no alto grao de respecto polo 
medio do proxecto, que se observa 
no propio sistema de sumidoiros e 
no innovador sistema de depura-
ción natural de filtro verde median-
te plantas macrophytas en flotación 
nunha lagoa. 
Así mesmo, a vertente etnográfica 
recollerase no museo de Salgueiro 
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Na rehabilitación dos edificios em-
pregaranse solucións construtivas 
e materiais propios da arquitectu-
ra popular do contorno, como os 
muros de cachotaría, carpintarías 
de madeira e mesmo tellados de 
palla, sinala Reza. Singular será a  
construción do auditorio, metido 
dentro da ruína do que eran tres 
casiñas que se manterá igual, aín-
da que cunha remodelación interior 
profunda para acoller conferencias, 
congresos e actos que teñan Sal-
gueiro e o Parque Natural do Xurés 
como tema central.

Salgueiro resucitará grazas aos fon-
dos FEDER, o 70% do investimen-
to. En 2006 executáronse  945.988 
euros; en 2007 e 2008 648.206  e 
en 2009 investiranse 728.053. Ao 
remate rehabilitaranse máis de 
trinta vivendas. Restarán dez que 
non serán ocupadas. “Queremos 
–apunta Reza– que queden sen to-
car, como están hoxe, aínda que 
consolidadas”, seguramente como 
testemuño de que, a pesar de levar 
35 anos detido no tempo, Salgueiro 
foi quen de renacer cun modelo de 
vida respectuoso co contorno e fon-
te de novas vías de progreso.
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subvenciones comunitarias aumen-
ta rápidamente hasta alcanzar un 
máximo a mediados de los noventa, 
con un influjo de recursos en torno 
al 1,2% del PIB y casi la mitad de 
la inversión pública, y comienza a 
reducirse después debido al rápi-
do crecimiento del PIB español y a 
la reorientación de las ayudas co-
munitarias hacia los nuevos países 
miembros de la UE con niveles de 
renta inferiores al nuestro.

El caso de Galicia
La mayor parte de las acciones de 
la política de cohesión comunitaria 
se canalizan a través de un plan 
integrado de actuación, conocido 
como Marco de Apoyo Comunita-
rio (MAC), cuya duración coincide 
con la del período de programa-
ción presupuestaria de la Unión 
Europea. Los dos últimos Marcos 
ya ejecutados corresponden a los 
períodos 1994-99 y 2000-06. En 
esta sección se presenta una breve 
descripción de las ayudas comuni-
tarias a Galicia recogidas en estos 
dos Marcos y algunas estimaciones 
de su impacto sobre el producto y 
el empleo regionales1.  

Para cada uno de estos Marcos, he 
estimado el desglose de las ayudas 
europeas en cuatro categorías fun-
cionales de acuerdo con su natura-
leza económica: inversión en infra-
estructuras productivas (infraest), 
inversión en otros tipos de capital 
físico (invpub), subvenciones a em-
presas y sectores privados (subv) y 
gasto en formación (form)2.  En am-

Las ayudas de la política de cohe-
sión comunitaria
Una parte importante del presu-
puesto de la Unión Europea (en 
torno a un tercio) se destina a las 
llamadas políticas de cohesión, 
esto es, al fomento del desarrollo 
de los países y regiones miembros 
con menores niveles de renta. Las 
ayudas a la cohesión se canalizan 
fundamentalmente a través de tres 
fondos europeos: el Fondo Europeo 
de Desarrollo Regional (FEDER), el 
Fondo Social Europeo (FSE) y el Fon-
do de Cohesión. Estos tres fondos 
cofinancian inversiones públicas en 
infraestructuras, formación e inves-
tigación así como ayudas a ciertas 
empresas y sectores y otras actua-
ciones de fomento del empleo.

Las subvenciones asignadas a Espa-
ña por estos Fondos han supuesto 
una inyección muy considerable de 
recursos. Entre 1986 y 2007, nues-
tro país ha recibido ayudas a la co-
hesión por un importe total de algo 
más de 150.000 millones de euros 
(a precios de 2007). En promedio, 
sobre el conjunto de este período, 
el influjo anual de subvenciones eu-
ropeas ha representado un 0,85% 
del PIB español y un 26% de la for-
mación de capital del conjunto de 
las Administraciones Públicas es-
pañolas. (Gráfico 1)

El Gráfico 1 muestra la evolución de 
estas ayudas expresadas como por-
centaje de las dos magnitudes que 
acabo de mencionar. Como se pue-
de observar, la importancia de las 

La entrada en la Comunidad Eu-
ropea supuso un hito importante 
en la historia de nuestro país. Con 
varias décadas de retraso, una Es-
paña finalmente democrática se in-
corporaba en 1986 como miembro 
de pleno derecho a una Europa em-
barcada en un ambicioso proyecto 
de integración y modernización. 
Las consecuencias han sido enor-
memente positivas: la pertenencia 
al club europeo ha contribuido de 
forma muy significativa a la conso-
lidación y a la estabilidad de nues-
tras instituciones democráticas. 
Ha supuesto, además, un impulso 
fundamental para la modernización 
y apertura del país y para su desa-
rrollo económico y social. 

Quisiera en este artículo destacar 
uno de los aspectos más fácilmente 
cuantificable (aunque no necesaria-
mente más importante) de los be-
neficios que ha supuesto para Es-
paña la integración en lo que hoy es 
la Unión Europea (UE). Se trata de 
la muy considerable contribución 
de las políticas de cohesión euro-
peas al desarrollo económico de 
nuestro país y, muy especialmente, 
al de sus regiones menos favore-
cidas. Tras repasar algunos datos 
globales sobre el volumen y evolu-
ción de las ayudas europeas desti-
nadas a España, me centraré en el 
caso de Galicia y ofreceré algunas 
estimaciones del impacto sobre el 
producto y el empleo de la región 
de los dos últimos marcos de apoyo 
comunitario que ya se han ejecuta-
do totalmente.

¡GRACIAS EUROPA!
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FONDOS EUROPEOS DE DESARROLLO REGIONAL (FEDER)

bos casos se incluyen las ayudas 
financiadas por el Fondo de Cohe-
sión además de las ayudas regiona-
les bajo el Objetivo 1, que se cana-
lizan a través de los submarcos o 
programas operativos de Galicia y 
de los corespondientes programas 
plurirregionales gestionados por la 
Administración central. No se in-
cluyen, sin embargo, las iniciativas 
comunitarias. Las cifras se refieren 
únicamente a las ayudas comunita-
rias en sentido estricto, excluyendo 
por tanto los recursos complemen-
tarios aportados por las adminis-
traciones españolas.(Cuadro 1)

En el Cuadro 1 se ofrecen algunos 
datos sobre el volumen y compo-
sición de las ayudas comunitarias 
destinadas a Galicia en cada uno 
de los períodos considerados. Para 
cada una de las cuatro funciones 
descritas arriba se indica la subven-
ción media anual (total y per cápita) 
asignada a la región durante cada 
período de programación expresa-
da en millones de euros de 1999, 
así como el peso de cada partida 
en el total y en el VAB agregado ga-
llego al comienzo de cada período. 
La partida más importante es la 
destinada a financiar infraestructu-
ras productivas, que absorbe casi 
la mitad del gasto total, seguida 
por las subvenciones a empresas y 
sectores privados. 

Las cifras recogidas en el cuadro 
muestran que las ayudas europeas 
han sido muy significativas en tér-
minos macroeconómicos. El volu-
men total de subvenciones supone 
en ambos períodos en torno al 3% 
del producto agregado de Galicia. 
Los MAC también canalizan una 
parte muy importante de la inver-
sión productiva. En ambos marcos, 
más del 40% de la inversión en in-
fraestructuras ha sido financiada 
con ayudas comunitarias. La inci-
dencia sobre los stocks de otro ca-
pital físico y de capital humano ha 
sido menor pero todavía relevante, 
representando entre el 5 y el 10% 
del agregado de inversión corres-
pondiente.
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considerable. Durante el período 
analizado, las subvenciones recogi-
das en los Marcos comunitarios han 
aportado más de un punto anual al 
crecimiento del producto agregado 
gallego y en torno a medio punto 
al crecimiento del empleo. Estas 
cifras son superiores en algo más 
del 50% a las estimadas para el 
conjunto de las regiones Objetivo 1 
(de la Fuente, 2003), reflejando el 
hecho de que la intensidad de las 
ayudas comunitarias ha sido mayor 
en Galicia que en el promedio de 
los territorios asistidos.

Conclusión
Las ayudas europeas ligadas a la po-
lítica de cohesión comunitaria han 
sido una fuente muy importante de 
financiación para la inversión pro-
ductiva en España y en Galicia du-
rante las dos ultimas décadas. Las 
inversiones financiadas con estos 
recursos han contribuido de forma 
muy significativa al crecimiento de 
las regiones más pobres, mitigan-
do las diferencias interterritoriales 
dentro del país, y a la convergencia 
de la economía española en su con-
junto hacia los niveles europeos de 
productividad y bienestar.

Las cifras que hemos repasado en 
este trabajo ilustran el firme com-
promiso de la Unión Europea con la 
cohesión territorial. Como grandes 
beneficiarios de este notable esfuer-
zo, a los españoles sólo nos queda 
expresar nuestro agradecimiento: 
¡Gracias, Europa!
 

particular, mis cálculos se basan 
en la hipótesis de que, en ausencia 
de las ayudas europeas, los stocks 
de los distintos factores producti-
vos (y por tanto el nivel de renta, 
en ausencia de progreso técnico) se 
mantendrían constantes a los nive-
les observados en cada año de re-
ferencia. Asi pues, las estimaciones 
se refieren a la diferencia entre los 
niveles de renta y empleo de Galicia 
bajo este escenario hipotético (en el 
que la inversión se limitaría al man-
tenimiento y reposición de los stock 
de factores productivos existentes) 
y los valores de las mismas varia-
bles que resultarían de añadir a 
los stocks observados al comienzo 
de cada período, la inversión acu-
mulada y debidamente depreciada 
financiada por las ayudas comuni-
tarias, incluyendo mi estimación de 
la inversión privada inducida. He 
procedido de esta forma, en vez de 
tomar como único año base 1993 
y acumular las ayudas percibidas 
en todos los períodos, porque este 
procedimiento alternativo no reco-
ge el incremento observado en las 
dotaciones de factores de la región 
(excepto en la medida en que se 
financia con fondos europeos) y, 
dado que la función de producción 
presenta rendimientos decrecientes 
en capital, tiende por tanto a sobre-
valorar el impacto de las ayudas en 
años más recientes. (Cuadro 2)

El Cuadro 2 resume los resultados 
del ejercicio. Su examen muestra 
que el impacto macroeconómico de 
las ayudas europeas ha sido muy 

Partiendo de estos datos, en de la 
Fuente (2004) he estimado la con-
tribución de las ayudas europeas al 
crecimiento del producto y el em-
pleo gallegos durante el período 
1994-2006. La estimación se rea-
liza utilizando un sencillo modelo 
de oferta integrado por una función 
de producción, una ecuación de in-
versión privada y una ecuación de 
empleo. El procedimiento de esti-
mación es el siguiente: En primer 
lugar, utilizo la función de inversión 
y los datos recogidos en el Cuadro 
1 para calcular la inversión privada 
inducida anualmente por los dis-
tintos tipos de ayudas comunita-
rias. Sumando la inversión privada 
inducida a la inversión financiada 
directamente por los fondos euro-
peos, se obtienen series de inver-
sión total (en infraestructuras, otro 
capital físico y capital humano) que 
se acumulan durante el período de 
interés (teniendo en cuenta la de-
preciación de cada activo) para cal-
cular los incrementos acumulados 
de los stocks de los distintos fac-
tores productivos atribuibles a los 
fondos comunitarios. Finalmente, 
estas cifras se insertan en la ecua-
ción de empleo y en la función de 
producción para obtener las varia-
ciones de las sendas del producto y 
el empleo generadas por las ayudas 
estructurales europeas.

La estimación se realiza por separa-
do para 1994-99 y 2000-06 toman-
do como referencia los valores de 
las variables de interés observados 
al comienzo de cada período. En 
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1Para más detalles sobre los datos utilizados y el procedimiento de estimación, véase de la Fuente (2003 y 2004).
2La partida de infraestructuras comprende fundamentalmente la inversión en redes de transporte y equipamientos hidráulicos. La segunda     
partida de inversión directa del sector público recoge el gasto en equipamientos educativos, sanitarios, energéticos y de telecomunicaciones.
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Notas: 

Subvención comunitaria media anual durante cada período de programación, expresada en millones de euros de 1999 (utilizando el deflactor del PIB agregado espa-

ñol). Incluye el Fondo de Cohesión pero no las Iniciativas Comunitarias. 

Para calcular la subvención media anual, el total de ayudas de cada período se divide por la duración del mismo en años, sin tener en cuenta los posibles retrasos en la 

ejecución del gasto.

MAC 1994-99  infraest  invpub  subv  form  total.

gasto total, Meuros 399,98  71,32  263,01  87,56  821,87

% del total  48,67%  8,68%  32,00%  10,65%  100,00%

per capita, euros 146,53  26,13  96,35  32,08  301,08

% del VAB en 94  1,50%  0,27%  0,99%  0,33%  3,09% 

MAC 2000-06     

gasto total, Meuros 438,70  148,63  224,83  92,99  905,16

% del total  48,47%  16,42%  24,84%  10,27%  100,00%

per capita, euros 161,7  54,8  82,8  34,3  333,5

% del VAB en 2000 1,44%  0,49%  0,74%  0,30%  2,97%

CUADRO 1
AYUDAS COMUNITARIAS (PROMEDIO ANUAL) CANALIZADAS A TRAVÉS DE LOS MAC OBJETIVO 1

   %∆ producto  %∆ empleo  ∆ no. empleos

1994-99  1,19%   0,56%   5.591

2000-06  1,02%   0,50%   5.121

CUADRO 2
CONTRIBUCIÓN MEDIA ANUAL DE LAS AYUDAS EUROPEAS AL CRECIMIENTO DEL PRODUCTO Y EL EMPLEO

GRÁFICO 1
AYUDAS EUROPEAS LIGADAS A LAS POLÍTICAS DE COHESIÓN

B. Como porcentaje de la formación de capital 
de las administraciones públicas

A. Como porcentaje del PIB español

0.0%

0.2%

0.4%

0.6%

0.8%

1.0%

1.2%

1.4%

1.6%

1986 1990 1994 1998 2002 2006 2010

c

0%

10%

20%

30%

40%

50%

1986 1990 1994 1998 2002 2006

Fuentes: 

Los datos de ayudas europeas (observadas en el pasado y previstas en el futuro) provienen de EC (2007) y Mrak y Rant (2006). Las cifras de PIB y Formación Bruta de 

Capital están tomadas de la Contabilidad Nacional de España que publica el INE (2008).
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súa prosperidade dependía de des-
terrar autarquías e implantar unha 
filosofía de solidariedade común. E 
en maio de 1950 plasmouno nun-
ha declaración pública que pasou á 
historia. Nela propuña crear unha 
organización a partir dunha colabo-
ración franco-xermana que aprovei-
tase o carbón e o aceiro que produ-
cían os dous estados, pero advertía 
de que se trataba dunha idea “aber-
ta aos demais países de Europa”. 

Schuman albiscaba que da man 
do control do aceiro e do carbón 
chegaría a paz e o desenvolvemen-
to. “Calquera guerra entre Francia 
e Alemaña resultará impensable”, 
explicaba na súa declaración. E 
puntualizaba que todos os países 
que entrasen nese acordo porían 
os alicerces do seu crecemento. 
Falaba de solidariedade, de posta 
en común, de retirar dereitos de al-
fándegas e unificar tarifas de trans-
porte... Non pasara sequera un ano 
cando o Tratado de París certificaba 
a Comunidade Europea do Carbón 
e do Aceiro, que integraba os dous 
grandes colosos e Italia, Luxembur-
go, Bélxica e os Países Baixos. Seis 
anos despois, en 1957, co Tratado 
de Roma naceu a Comunidade Eco-
nómica Europa e estableceuse unha 
política común para a agricultura, a 
man de obra e os transportes. 

Ninguén mellor ca Robert Schuman 
para presidir o primeiro Parlamen-
to Europeo, antes de que unha en-
fermidade o afastase da vida públi-
ca en 1959. Viviu catro anos máis 
e neles escribiu Pour l’Europe, un 
libro que resume o seu ideario. 
Profundamente cristián, Schuman 
flirteou na súa mocidade co sacer-
docio. Mantívose solteiro, pero tivo 
un fillo: Europa. 

como oficial do exército xermano, a 
segunda entre o colaboracionismo 
con Petain, ao que apoiou nun pri-
meiro momento; a persecución por 
parte da Gestapo, que o detivo tras 
rexeitar o nazismo; e a clandesti-
nidade nun mosteiro ata o final da 
contenda. Tras a guerra integrouse 
no goberno da IV República e a par-
tir de 1948 asumiu a transcenden-
tal carteira de Asuntos Exteriores. 
Tivo claro cal era o camiño: buscar 
unha alianza entre Francia e Alema-
ña. Tiña claro que non só a recons-
trución de Europa senón tamén a 

“EUROPA NON SE FARÁ DUN-

HA VEZ NIN NUNHA OBRA DE 

CONXUNTO: FARASE GRAZAS 

A REALIZACIÓNS CONCRETAS, 

QUE CREEN EN PRIMEIRO LU-

GAR UNHA SOLIDARIEDADE DE 

FEITO”. ROBERT SCHUMAN PRO-

NUNCIU ESTA FRASE O 9 DE MAIO 

DE 1950, FOI ENTÓN CANDO SEN-

TOU AS BASES DO QUE HOXE É A 

UNIÓN EUROPEA

ROBERT SCHUMAN

O HOME DA FRONTEIRA QUE 

CONCIBIU UNHA SOA EUROPA

Home de leis e sen dotes como ora-
dor, non cabería atopar en Robert 
Schuman (Luxemburgo, 1886 - Szy 
Chazelles, 1963) a aura dos políti-
cos que deixan pegada. Dicía del 
mesmo que era un home da fron-
teira e, en certo xeito, resulta lóxi-
co que o artífice da Europa unida 
nacera en Luxemburgo, medrara  
baixo nacionalidade alemá e madu-
rara francés, tras a integración no 
país galo de Alsacia e Lorena. 

Viviu coa intensidade que se supón 
as dúas grandes guerras, a primeira 
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